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Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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«Народная Воля» в Facebook www.facebook.com/nv.online.info, в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

РЕЗОНАНС

ГУЧНАЯ СПРАВА ЧУЛІ?

ПОИМЕННО

Вялікі дзякуй усім, хто падтрымлівае «Народную Волю» 
ў гэты надзвычай цяжкі час.

Рэдакцыя.

ЧТО ВЗВОЛНОВАЛО...

  Лайкнул новость –  
попал в тюрьму?

12 октября премьер-министр Роман Головченко подписал постановление Совета Министров 
№575 «О мерах противодействия экстремизму и реабилитации нацизма», регламентирующее 

порядок реализации положений Закона «О противодействии экстремизму».

Александр КлАсКоВсКий:
«Человека могут случайно поймать, 
увидеть в телефоне запрещенную 

подписку и начать шантажировать»

А судьи кто?
Вот список лиц, которые входят в состав Республиканской 
комиссии по проведению оценки символики и атрибутики, 

информационной продукции на предмет наличия 
(отсутствия) в них признаков проявления экстремизма.

Абарона Віктара Бабарыкі  
патрабуе адмяніць прысуд

На гэтым тыдні ў Вярхоўны суд Беларусі паступіла наглядная скарга  
на прысуд былому банкіру і экс-прэтэндэнту на прэзідэнцкую пасаду.

Праваабаронца  
Марфа Рабкова  

сустрэлася з мужам
Паводле папярэдняй інфармацыі, суд над ёй можа 

пачацца ў снежні гэтага года.

Ці існуе ў Беларусі 
страйкавы камітэт 
«Беларуськалія»?
Днямі прайшла інфармацыя, 

што ў Лондане некалькі чала-
век правялі акцыю салідарнасці 
са страйкамам «Беларуськалія». У 
«Народную Волю» патэлефанаваў 
адзін наш пастаянны чытач і 
пацікавіўся: ці існуе сёння такі 
страйкам у рэальнасці?

Каб высветліць сітуацыю, я 
звярнуўся да знаёмага былога 
актывіста страйкама «Беларуськалія» 
(прозвішча ён папрасіў не называць). 
Вось што ён сказаў:

– Сёння нават разважаць на 
гэтую тэму небяспечна, калі ты 
знаходзішся ў Беларусі. Асабліва пас-
ля таго, як па краіне пракацілася 
хваля арыштаў рабочых. Таму 
страйкам, можа, і існуе, але на 
ваша пытанне няхай лепш адкажа 
той, хто рыхтаваў інфармацыю з 
Лондана.

Вядома ж, да Лондана датэлефа-
навацца я не змог, як і высветліць 
аўтарства публікацыі.

Віктар ШПАК.

Что написано в постановлении?
МВД будет вести перечень граждан и 

организаций, причастных к экстремистской 
деятельности.

Информацию о применении мер по про-
тиводействию экстремизму и реабилитации 
нацизма в МВД будут присылать суды и КГБ.

Важный момент: попадание в базу мож-
но будет обжаловать в течение месяца.

Документом также утверждаются формы, 
по которым МВД будет вести перечни орга-
низаций, формирований, индивидуальных 
предпринимателей, граждан Беларуси, ино-
странных граждан или лиц без гражданства, 
причастных к экстремистской деятельности.

Однако постановление Совмина, 
которое взбудоражило общественность, 
регулирует только порядок работы с экс-
тремистскими материалами. Основания 
для привлечения подписчиков подобных 
ресурсов к уголовной ответственности в 
постановлении не прописаны.

Как на практике будут применять этот 
документ, который начнет действовать с 
15 октября? Ясности пока нет. И вопросов 
больше, чем ответов.

***
Общественность всполошилась не 

столько из-за появления постановления 
Совмина, сколько из-за заявления, кото-
рое накануне распространил официальный 
телеграм-канал Главного управления по 
борьбе с организованной преступностью 
МВД Республики Беларусь. Читаем:

«В этой связи ГУБОП начинает работу 
по признанию незарегистрированных групп 
граждан, осуществляющих экстремистскую 
деятельность, в том числе в мессенджерах и 
социальных сетях, – экстремистскими фор-
мированиями. Это означает, что подпис-
чики телеграм-каналов и чатов, признан-
ных экстремистскими, будут привлекаться 
к уголовной ответственности по статье 
361-1 Уголовного кодекса. Как участникам 

экстремистского формирования им гро-
зит до семи лет лишения свободы. ГУБОП 
предупреждает, что подписка на экстре-
мистские каналы и чаты влечет уголовную 
ответственность!»

Заметим, в самом постановлении 
Совмина об этом ни слова. Но вот что напи-
сано в Уголовном кодексе:

«Создание экстремистского формиро-
вания, а равно формирования, деятель-
ность которого направлена на реабили-
тацию нацизма, либо руководство таким 
формированием или входящим в него 
структурным подразделением – наказы-
ваются ограничением свободы на срок до 
пяти лет или лишением свободы на срок 
от трех до семи лет».

Когда читаешь заявление, распро-
страненное телеграм-каналом ГУБОП, то 
действительно возникает ряд вопросов. 
Остается надеяться, что в ближайшие дни 
правоведы дадут соответствующие ком-
ментарии.

«Не исключено, что они пытаются пси-
хологически воздействовать на тех, кто 
сидит в этих запрещенных телеграм-кана-
лах, – высказал свое мнение в коммента-
рии «Салідарнасці» политический обозрева-
тель Александр Класковский. – Но логи-
ка их понятна. Таким образом расширя-
ется потенциальная база для репрессий. 
Человека могут случайно поймать, увидеть 
в телефоне запрещенную подписку, а там – 
посадят не посадят, но как минимум смогут 
угрожать, шантажировать, запугивать.

Но самое главное то, что белорусские 
власти продолжают борьбу на информаци-
онном поле за умы граждан. Это продолже-
ние той же политики, которая выразилась 

в тотальной зачистке независимых СМИ. 
Конечно, эти ресурсы обновляются и про-
должают работать в том или ином виде, но 
бесследно это не проходит. Блокирование 
ресурсов отражается на посещаемости.

В этом случае власти видят, что часть чита-
телей заблокированных информационных 
ресурсов перешла в телеграм-каналы. Поэтому 
решено продолжить наступление уже на этих 
площадках, в мессенджерах и соцсетях».

Основной упор, по мнению эксперта, в дан-
ном случае власти делают на нейтральную 
часть аудитории, которая после ограниче-
ний может перестать читать независимые 
ресурсы: «В первую очередь здесь идет борь-
ба за так называемое электоральное болото, 

за тех людей, которые раньше не интере-
совались политикой, но на волне событий 
прошлого года у них пробудился интерес к 
политике, и они примкнули к протестной 
части общества. Теперь эта категория осты-
вает к политике. Понятно, что убежденные 
противники режима будут и дальше читать 
те же каналы независимо от того, объявлены 
они экстремистскими или нет. Кто-то просто 
ради безопасности ликвидирует подписку и 
продолжит заходить и читать.

Но часть белорусского населения – это 
люди колеблющиеся. И здесь расчет на то, 
что они испугаются, выйдут из числа под-
писчиков и потом не станут заглядывать на 
эти ресурсы».

Лилия Ананич – заместитель пред-
седателя Постоянной комиссии Палаты 
представителей Национального собрания 
Республики Беларусь по правам человека, 
национальным отношениям и средствам 
массовой информации (председатель 
Республиканской комиссии).

Игорь Бузовский – заместитель мини-
стра информации (заместитель председа-
теля Республиканской комиссии).

Елена Оношко – консультант управ-
ления издательской и полиграфической 
деятельности Министерства информа-
ции (секретарь Республиканской комис-
сии).

Дмитрий Безнюк – заместитель 
директора по научной работе госу-
дарственного научного учреждения 
«Институт социологии Национальной 
академии наук Беларуси», доктор социо-
логических наук.

Андрей Дудчик – заместитель дирек-
тора по научной работе государственного 
научного учреждения «Институт фило-
софии Национальной академии наук 
Беларуси», кандидат философских наук.

Елена Ермолич – заместитель 
директора государственного учреж-
дения «Национальная книжная палата 
Беларуси».

Игорь Жуков – заместитель началь-
ника главного управления Комитета 
государственной безопасности.

Сергей Кабакович – начальник отдела 
информации и связи с общественностью 
центрального аппарата Следственного 
комитета.

Наталья Катович – начальник управ-
ления воспитательной и идеологической 
работы научно-методического учрежде-
ния «Национальный институт образова-
ния» Министерства образования, канди-
дат педагогических наук, доцент.

Алла Кирдун – доцент кафедры бело-
русской филологии учреждения образо-
вания «Белорусский государственный 
технологический университет», кандидат 
филологических наук.

Юрий Комлач – заместитель началь-
ника главного управления – начальник 
отдела таможенных расследований глав-
ного управления организации борьбы с 
контрабандой и посттаможенного кон-

троля Государственного таможенного 
комитета.

Сергей Косачук – главный специ-
алист отдела информации и пропаган-
ды управления идеологической работы 
Государственного пограничного комитета.

Вадим Лакиза – директор госу-
дарственного научного учреждения 
«Институт истории Национальной ака-
демии наук Беларуси», кандидат истори-
ческих наук.

Татьяна Лапунина – начальник 
отдела речеведческих и экономических 
исследований государственного учреж-
дения «Научно-практический центр 
Государственного комитета судебных 
экспертиз Республики Беларусь», канди-
дат филологических наук.

Сергей Лебединский – заведующий 
кафедрой теории и методики препода-
вания русского языка как иностранного 
факультета международных отношений 
Белорусского государственного универ-
ситета, доктор филологических наук, 
доцент.

Лариса Мельгуй – заведующий сек-
тором регистрации средств массовой 
информации и контроля за соблюдением 
законодательства управления правового 
обеспечения и контроля за соблюдением 
законодательства Министерства инфор-
мации.

Галина Николаенко – проректор по 
научной работе государственного учреж-
дения образования «Академия последи-
пломного образования», доктор педаго-
гических наук, доцент.

Екатерина Речиц – главный советник 
отдела экономического анализа управле-
ния внутренней политики Белорусского 
института стратегических исследований, 
кандидат юридических наук.

Юрий Ткачук – начальник четвер-
того отдела третьего управления глав-
ного управления по борьбе с организо-
ванной преступностью и коррупцией 
Министерства внутренних дел.

Дмитрий Юцов – заместитель началь-
ника второго отдела четвертого управ-
ления главного управления по борьбе с 
организованной преступностью и кор-
рупцией Министерства внутренних дел.

Подборку подготовила алина Т.

Як стала вядома, днямі Марфе 
Рабковай дазволілі сустрэцца 
з мужам Вадзімам Жаромскім 
– спатканне, якое працягвалася 
гадзіну, праходзіла ў спецыяльных 
кабінках праз шкло з дапамогай 
тэлефонных трубак.

Паводле слоў Вадзіма, жонка вельмі 
схуднела, выглядае стомленай, а колер 
яе твару попельна-бледны. Пасля пера-
несенага COVID-19 у яе павялічыліся 
і баляць лімфавузлы, Марфе так-
сама да гэтага часу адмаўляюць у 
стаматалагічным лячэнні.

Нагадаем, што каардынатарка 
валанцёрскай праваабарончай службы 
была затрымана 17 верасня 2020 года.

Марфе Рабковай паведамілі, што 
яна затрымана ў межах крымінальнай 
справы паводле ч.3 арт.293 КК (наву-

чанне ці іншая падрыхтоўка асоб для 
ўдзелу ў масавых беспарадках альбо 
фінансаванне такой дзейнасці). Па 
гэтым артыкуле ёй і было прад’яўлена 
абвінавачанне.

Сяргей ЗАБЛОЦКІ.

СІТУАЦЫЯ

Як паведаміў Дзмітрый 
Лаеўскі, былы адвакат 
Віктара Бабарыкі, паколькі 
палітвязень пазбаўлены права на 
апеляцыйны перагляд справы, 
то падача нагляднай скаргі – 
адзіны працэсуальны спосаб 

аспрэчыць неправасуднае 
асуджэнне.

Паводле слоў Лаеўскага, у 
скарзе на 109 старонках даецца 
дэталёвы аналіз, які абвяргае 
ключавыя высновы прысуду і 
паказвае, што яны супярэчаць 

праву і фактам. У скарзе даказ-
ваецца незаконнасць і неабгрун-
таванасць прысуду. Абарона 
Бабарыкі патрабуе адмяніць 
прысуд і спыніць справу ў сувязі 
з адсутнасцю складу злачынства.

Нагадаем, што Віктар 
Бабарыка вылучаўся прэтэндэн-
там на пасаду прэзідэнта, у яго 
падтрымку было сабрана больш 
за чатырыста тысяч подпісаў 
грамадзян. Але, нягледзячы на 
гэта, напярэдадні рэгістрацыі 
кандыдатаў ён быў затрыманы. 
Улетку 2021 года яго асудзілі на 
14 гадоў зняволення ў калоніі 
ўзмоцненага рэжыму.

Праз тры тыдні пасля выня-
сення прысуду Бабарыку яго 
адваката Дзмітрыя Лаеўскага 
пазбавілі прафесійнай ліцэнзіі.

Віктар ШПАК.
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ТЫМ ЧАСАМ

МАЗ і MAN:  
велізарная розніца!

алі параўнаць два прадпрыемствы,  
то перавага будзе далёка не на карысць  

беларускага.
«МАЗ» – гэта брэнд, які заваяваў прызнанне сва-

ёй прадукцыі не толькі ў Беларусі, але і далёка за 
яе межамі, – гаворыцца на сайце прадпрыемства. – 
Прадукцыя Мінскага аўтамабільнага завода – гэта 
тэхніка, якая адпавядае экалагічным стандартам 
Еўра-3, Еўра-4, Еўра-5, Еўра-6.

Пад маркай «МАЗ» з канвеера завода выпускаюц-
ца седлавыя цягачы, бартавыя аўтамабілі, шасі пад 
ўстаноўку рознага спецабсталявання. Усяго больш за 
500 мадэляў і мадыфікацый.

Таксама Мінскі аўтамабільны завод выпускае паса-
жырскую тэхніку. Гарадскія, міжгароднія, турыстыч-
ныя і спецыяльныя аўтобусы паспяхова працуюць на 
розных маршрутах па ўсім свеце. За свой дызайн, функ-
цыянальнасць, якасць і надзейнасць яны неаднаразо-
ва былі ўдастоены высокіх узнагарод на міжнародных 
аўтамабільных салонах і спецыялізаваных выставах. 
Сёння пасажырская тэхніка МАЗ прадстаўлена 15 
мадэлямі ў больш як ста выкананнях.

Сучасны дызайн у сукупнасці з высокімі 
тэхнічнымі характарыстыкамі дазваляе тэхніцы 
МАЗ займаць стабільную пазіцыю на міжнародным 
рынку аўтатэхнікі, канкурыруючы з сусветнымі 
вытворцамі».

Вядома таксама, што сёння мадэльны шэраг 
аўтамабільнай тэхнікі МАЗ складаецца з больш як 
500 мадэляў і мадыфікацый. Як кіруючая кампанія 
МАЗ уваходзіць у холдынг «БелавтоМАЗ» разам з 
дзясяткам іншых прадпрыемстваў.

Нямецкі аўтаканцэрн MAN – таксама адзін з най-
буйнейшых у свеце вытворцаў грузавых аўтамабіляў, 
аўтобусаў і спецтэхнікі.

«На МАЗе працуе звыш 15 тысяч чалавек, у кан-
цэрне MAN – амаль 54 тысячы, – параўноўвае два 
прадпрыемствы юрыст, антыкрызісны кіраўнік 
з пяцігадовым стажам Міхаіл Кірылюк. – Аб’ём 
продажаў МАЗа за 2020 год склаў каля 530 мільёнаў 
еўра, MAN прадаў прадукцыі на 11,6 мільярда еўра.

Чысты прыбытак МАЗа ў мінулым годзе склаў 
(лічбы ўзяты з адкрытых крыніц) 50.800 еўра, 
аперацыйная рэнтабельнасць (маржа) МАЗа – 
0,01 працэнта. А вось чысты прыбытак канцэр-
на MAN – 631 мільён еўра, маржа – 5,4 працэнта. 
Гэта значыць, што чысты прыбытак нямецкага 
канцэрна амаль ў 12,5 тысячы разоў больш, чым 
беларускага. Атрымліваецца, што MAN і пра-
дае ў 20 разоў больш, і працуе ў 540 разоў больш 
эфектыўна».

Аналітык адзначае, што на аднаго работніка МАЗа 
прыходзіцца 34 тысячы еўра вырабленай прадукцыі, 
а на аднаго супрацоўніка нямецкага канцэрна – 
215.500 еўра.

«Значыць, кожны работнік МАЗа зарабіў для свай-
го прадпрыемства толькі 3,3 еўра за год, – дадае 
ён. – А вось кожны работнік MAN зарабіў за год для 
канцэрна 11.723 еўра. Гэта ў 3500 разоў больш, чым 
зарабілі іх беларускія калегі.

Колькі змог бы зарабляць МАЗ пры прыбытковасці 
ў 5,4 працэнта? Каля 28 мільёнаў еўра ў год! Але гэта 
толькі мары. Відаць, уся справа ў тым, наколькі 
эфектыўна арганізавана праца прадпрыемства».

Сяргей ЗАБЛОЦКІ.

Паводле інфармацыі адзінага партала 
фінансавага рынку, чысты прыбытак МАЗа за 
мінулы год – 142 тысячы рублёў, годам раней былі 
чыстыя страты на 497 тысяч рублёў.

Па кароткатэрміновых абавязацельствах завод 
вінен больш за 1 мільярд рублёў, за год гэты доўг 
вырас на 300 тысяч рублёў.

Па доўгатэрміновых пазыках доўг завода – 487 
мільёнаў рублёў, за год сума вырасла на 33 мільёны 
рублёў.

ПАРА НАЕМ

ИП УР ЕР З ЗА РАТА

Французский посол  
уедет из Беларуси?

В интернете появилась информация, что резвычайному и Полномочному 
Послу ранции в Беларуси Николя де акосту рекомендовано до понедельника 

покинуть территорию Беларуси. з-за того, что он отказывается вручать 
верительные грамоты лександру ука енко.

Андр й сКУ Ко:
«Мы закладнікі,  
а не злачынцы»

стан сла  А Н:
«Думаю, што ў дадзены 

момант сур’ёзныя палітычныя 
перамовы немагчымы»

Некоторые сайты также сообщи-
ли, что посол Беларуси во Франции 
Игорь Фисенко отозван в Минск – 
по служебным делам.

МИД Беларуси пока не сделал 
официальных заявлений по поводу 
ситуации с французским послом. Но, 
вероятно, комментарий будет.

Копии верительных грамот 
Николя де Лакост вручил мини-
стру иностранных дел Беларуси 
Владимиру Макею 8 декабря минув-
шего года.

«В ходе встречи стороны обсуди-
ли состояние белорусско-французских 
отношений, а также актуальные 

вопросы международной повестки 
дня, – сообщала пресс-служба МИД. 
– Макей пожелал послу активной 
плодотворной работы в Беларуси».

В апреле этого года Макей 
встречался с Николя де Лакостом 
и послом Германии в Беларуси 
Манфредом Хутерером – обсуж-
дали «двусторонние отношения 
и актуальные вопросы междуна-
родной повестки дня»: «В рамках 
разговора подтверждена взаим-
ная заинтересованность сторон в 
сохранении каналов коммуникации, 
продолжении рабочих контактов и 
поддержании диалога».

По информации «Народной 
Воли», когда через некоторое время 
после приезда Николя де Лакоста 
в Минск А.Лукашенко принимал 
верительные грамоты у новых 
дипломатов, французский посол 
был в отъезде. В конце сентября 
Лукашенко также принимал вери-
тельные грамоты от новых послов, 
но Николя де Лакоста, как, впро-
чем, и других европейских послов, 
среди них не было.

«Народная Воля» некоторое вре-
мя назад интересовалась у фран-
цузского дипломата, намерен ли 
он вручать верительные грамо-
ты Александру Лукашенко. Ведь, 
как известно, Европа и Америка 
не признали его законно избран-
ным президентом. Дипломат тогда 
ответил: когда станет известна дата 
церемонии вручения верительных 
грамот, он известит об этом пра-
вительство своей страны, и именно 
оно будет принимать решение по 
этому поводу. Судя по всему, от 
вручения верительных грамот было 
решено отказаться.

«Народная Воля» попроси-
ла подтвердить или опровергнуть 
информацию о предстоящем отъез-
де посла из Минска представителей 
посольства Франции в Беларуси.

«Без комментариев», – ответили 
там вчера.

Стоит заметить, что Николя де 
Лакост – один из самых заметных 
представителей дипломатического 
корпуса в Беларуси. За тот год, что 
он находится в нашей стране, дипло-
мат провел сотни встреч с самыми 
разными персонами. Он общался не 
только с теми, кто активно поддер-
живает власть, но и с бизнесменами, 
главами оппозиционных партий и 
общественных организаций, руко-
водителями независимых средств 
массовой информации. Он ходил 
на суды и посещал выставки, нема-
ло времени проводил в регионах. 
Николя де Лакост прекрасно говорит 
на русском и белорусском языках и 
отлично ориентируется в белорус-
ской реальности.

Марина КОКТЫШ.

Палітвязень-нашанівец Андрэй Скурко  (на 
фота - з сынам) даслаў жонцы чарговы ліст. Ён 
піша, што «самае тупое ў турэмнай сітуацыі 
тое, што тут час нібыта спыняецца». Наконт 
працягнення тэрміну ўтрымання за кратамі 
выказаўся так: «У прынцыпе, нічога нечака-
нага. Вось адваротнае было б дзіўна. Мы ў 

пачатку гаварылі, што не будзем настройвацца 
на нейкія канкрэтныя даты і тэрміны («скора – 
хоць і не ясна дакладна, калі»).

Дый вялікага значэння тэрміны не 
маюць: мы закладнікі, а не злачынцы. Усё 
будзе ў сваю пару. Зараз у нас такі перыяд, 
але будуць і іншыя, абавязкова!»

ВАР АВА МІНС

Дзмітрый Гурневіч, журналіст Радыё 
Свабода, узяў вялікае інтэрв’ю ў прэс-сакратара 
міністра-каардынатара польскіх спецслужбаў 
Станіслава Жарына. Вось адказ польскага 
чыноўніка на пытанне «Ці разглядае польскі 
бок магчымасць перамоў з беларускім бокам? 
Лукашэнка публічна заяўляў, што ён гатовы 
сесці за стол перамоў».

– Мне здаецца, што ўмовы, якія высунуў 
Лукашэнка, вядомыя. З нашага пункту гледжан-
ня, ён намагаецца дэстабілізаваць Еўрасаюз, 
каб той адмовіўся ад санкцый супраць рэжыму. 
Таксама Лукашэнка хоча прымусіць прызнаць 
сябе легітымным кіраўніком Беларусі. Думаю, 
што ў дадзены момант сур’ёзныя палітычныя 
перамовы немагчымы. Хоць на нейкім рабо-
чым узроўні мы не выключаем кантактаў з 
Беларуссю.

Пол к я па е н к . 
л тра йнае ота.
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М а я СКОБЛЫ

Дык навошта 
дым у вочы 

народу 
пускаць?

Створаная летась канстытуцыйная камісія вуснамі яе 
старшыні (ён жа старшыня Канстытуцыйнага суда) Пятра 
Міклашэвіча нядаўна абвясціла: да 7 лістапада народу будзе 
прад’яўлены праект новага варыянта Канстытуцыі. Я нездарма 
ў адным сказе тройчы ўжыў гэтыя базісныя для любой дзяржа-
вы словы: канстытуцыя і канстытуцыйны. Паколькі менавіта 
новая Канстытуцыя, на думку юрыстаў (у мантыях і без) і 
шматлікіх экспертаў (прыўладных і не толькі) выведзе Беларусь 
з беспрэцэдэнтнага палітычнага крызісу, які ахапіў краіну пасля 
мінулагодніх прэзідэнцкіх выбараў.

Схамяніцеся, спадарове, і зірніце праўдзе ў вочы. А праўда 
такая, што «горш любой хлусні», як падкрэслівалася ў вядомай 
грыбаедаўскай камедыі.

Магчыма, прыхільнікі чарговай канстытуцыйнай рэформы 
не разумеюць, што яны бяруцца рэфармаваць, перарабляць і 
перапісваць. Ну, паленаваліся зазірнуць у тэкст той Канстытуцыі, 
дзейнай з 1996 года, пасля таго як іхнія папярэднікі (гэткія ж 
заўзятыя рэфарматары) ламалі цераз калена Канстытуцыю 1994 
года. А я вось не паленаваўся і лішні раз пераканаўся, што дзейная 
Канстытуцыя (з усім відавочным дысбалансам галін улады) зусім 
не пазбаўлена прававых нормаў, якія ва ўсім цывілізаваным свеце 
прынята лічыць дэмакратычнымі каштоўнасцямі.

Іншая справа, што тыя прававыя нормы ў нашай краіне сталі 
неабавязковымі для выканання. Асноўны закон ператварыўся 
ў голую дэкларацыю, многія палажэнні і патрабаванні якой не 
маюць нічога агульнага з нашай суровай рэчаіснасцю.

Каб не быць галаслоўным, прывяду некалькі прыкладаў. 
Артыкулы 5-ы і 33-і Канстытуцыі гарантуюць «палітычным 
партыям і іншым грамадскім аб’яднанням права карыстання 
дзяржаўнымі сродкамі масавай інфармацыі», грамадзянам – «свабо-
ду поглядаў, перакананняў і іх свабоднае выказванне» – і сцвярджа-
юць, што «манапалізацыя сродкаў масавай інфармацыі дзяржавай 
не дапускаецца».

А што мы назіраем у жыцці? Ніякімі партыямі на БТ ці на ста-
ронках «СБ» і не пахне, усе беларускія тэлеканалы манапалізаваны 
дзяржавай, а незалежныя СМІ заглушаны і задушаны (некаторыя, 
праўда, не да канца).

А паспрабуйце папрасіць слова на тым жа БТ з крытыкай 
палітыкі ўлад – і блізка не падпусцяць, а калі пачнеш спрачацца, 
то можаш апынуцца на Акрэсціна.

Артыкул 35-ы дазваляе свабоду сходаў, мітынгаў і шэсцяў. 
Колькі разоў ён парушаўся за мінулы год? Колькі шэсцяў (вялікіх 
і малых) было самым брутальным чынам разагнана? Колькі 
ўдзельнікаў дваровых сходаў апынуліся ў аўтазаках і ў адной сум-
на вядомай установе на Акрэсціна? Безліч. Літара закона была ў 
тых аўтазаках шматкроць растаптана. І калі амапаўскія дубінкі 
малацілі па людскіх плячах і галовах, яны адначасова малацілі і па 
Канстытуцыі.

Артыкул 50-ы ад імя дзяржавы дае нам права выбару мовы 
навучання і выхавання. Але ніякага выбару насамрэч няма, бо ў 
Беларусі няма ніводнай беларускамоўнай вышэйшай навучальнай 
установы, як няма і ніводнага дзіцячага садочка, дзе выхаванне 
ажыццяўлялася б на беларускай (дзяржаўнай!) мове.

Артыкул 22-і – як бальзам на душу: «Ніхто не павінен падвяр-
гацца катаванням, жорсткаму, бесчалавечнаму або зневажальна-
му да яго годнасці абыходжанню». Але бальзам той з прысмакам 
салёна-горкім, бо з дамешкам слёз і крыві. Як вядома, у адпаведнай 
камісіі ААН прыняты да разгляду больш за пяцьсот задакумен-
таваных фактаў катаванняў, якія мелі месца ў сучаснай Беларусі. 
Больш за паўтысячы разоў парушана Канстытуцыя. Хто-небудзь 
панёс пакаранне? Не. Парушэнні асноўнага закона, як ні дзіка 
гэта гучыць, злачынствам у нас ужо не з’яўляюцца. Гэта ж не ў 
бел-чырвона-белых шкарпэтках па Мінску прайсціся ці напісаць 
«Жыве Беларусь!» на аброслай мохам каналізацыйнай трубе. Вось 
гэткія «злачынствы» выкрываюцца і караюцца вокамгненна.

146 артыкулаў у беларускай Канстытуцыі, і кожны дзясяты з іх 
у той ці іншай ступені не выконваецца. На што неяк звярнуў увагу 
сваіх вучняў настаўнік са Смаргоні Андрэй Пятроўскі, выклад-
чык грамадазнаўства. У выніку быў звольнены са школы і асуджа-
ны на паўтара года калоніі.

А цяпер адкажыце мне на пытанне: калі «старая» Канстытуцыя 
не выконваецца, то дзе гарантыя, што будзе выконвацца новая? 
Тым больш «гарант» абедзвюх, як мне здаецца, на пенсію не 
збіраецца. Устане ён не з той нагі, прымроіцца яму чарговая 
рэвалюцыя, палацавы пераварот альбо Ціханоўская на мятле над 
Мінскам, і – зноў станецца «не да законаў». Не да Канстытуцыі, 
значыць. Дык навошта тады дым у вочы народу пускаць і агарод 
гарадзіць пад шыльдай «новая Канстытуцыя»?

З такім жа поспехам на рэферэндум можна вынесці кодэкс цара 
Хамурапі ці Статут Вялікага Княства Літоўскага (што паслужыла б 
яшчэ і дадатковым выспяткам «натаўскай» Літве). І народ прагала-
суе так, як трэба, – ЦВК на чале з Лідзіяй Ярмошынай лічыць, як 
мы ведаем, умее…

У дзяржаве, дзе праваахоўна-карны апарат кіруецца не законамі, 
а начальніцкімі распараджэннямі (вольнымі і нявольнымі), 
Канстытуцыя не патрэбна. Ніякая – ні старая, ні новая. Таму 
найперш трэба мяняць не Канстытуцыю, а тых, хто ператварыў 
Асноўны закон у нікому не патрэбную фількіну грамату.

Наталля :

«Напісаўшы на памілаванне, 
я растаптала б сябе духоўна»

рамадзянка вейцарыі, палітзняволеная Наталля ер э павінна быць вызвалена 
(з улікам пераразліку дзён у С З ) 27 студзеня 2 2  года.

Цяпер яна адбывае пакаранне ў магілёўскай 
турме №4. Туды яе перавялі паводле рашэн-
ня суда з гомельскай жаночай калоніі, дзе яна 
адмовілася шыць форму для сілавікоў.

Наталля паведаміла, што ў апошнія дні ў 
гомельскай калоніі яе зноў змясцілі ў ШІЗА, і ў 
магілёўскую турму пераводзілі ўжо адтуль.

«Ехалі ў цягніку каля 8 гадзін, даволі кам-
фортна. Я была ў форменным адзенні калоніі і 
ў ватоўцы (дарэчы, суперрэч у гэтым выпадку). 
І хаця прыём, на мой погляд, крыху зацягнуўся, 
новае месца мне спадабалася», – піша Наталля.

Наталлю Хершэ пасялілі адну, як яна піша, 
у прасторнай камеры на шэсць месцаў: «Далі 
добрую бялізну, добрую коўдру, але ў камеры 
халаднавата, пакуль няма ацяплення».

Наталля распавяла, што яе хвалявала пра-
блема з валасамі, патрэбна гарманальнае лячэн-
не, і ёй даволі хутка прапанавалі кансультацыю 
ў спецыяліста.

Калі Наталля раскладвала ў камеры свае 
рэчы, то заўважыла, што некаторыя з іх зніклі: 
дзённік, які яна вяла ў СІЗА на Валадарскага і ў 
Жодзіне, а таксама ў папраўчай калоніі №4, пар-
трэты, якія яна малявала ў калоніі, сшыткі з яе 
пазнакамі падчас чытання «Архіпелага ГУЛАГ» 

і іншых кніг, падпісаныя на нямецкай мове 
паштоўкі, часопісы «Наша гісторыя», а таксама 
чыстыя аркушы А4.

«Рэжым майго ўтрымання строгі, і мне 
ён вельмі падабаецца. Мне дазволена: гадзіна 
прагулкі, атаварка на адну базавую, адзін раз 
на месяц тэлефонная размова, якая адбудзец-
ца ў другой палове кастрычніка, адно на год 
кароткатэрміновае спатканне, маю права 
на тэлеграмы і на бандэроль адзін раз на год. 
Можна атрымліваць бандэроль з кнігамі, дазво-
лена пасылка з садавінай адзін раз на месяц».

Наталля просіць даслаць ёй кнігі Напалеона 
Хіла і тыя, што падарыў амбасадар Швейцарыі Клод 
Альтэрмат, а таксама медыкаменты і вітаміны.

«Стаіць такое выдатнае надвор’е, прагулкі 
ўчора і сёння (дый увесь тыдзень) проста 
цудоўныя, – піша Наталля. – Вельмі хочацца 
даведацца вольныя навіны, таму і чакаю амбаса-
дара. Чула па радыё пра сітуацыю з уцекачамі...»

«Мяне практычна 
немагчыма пакараць»

Наталля Хершэ піша, што яе першыя лісты 
да брата і дачкі з магілёўскай турмы не дайшлі. 

Першы ліст да дачкі вярнуўся, бо не прайшоў 
турэмную цэнзуру, хоць яна «не пісала на 
палітычныя тэмы».

«Мне патлумачылі, што тое, што 
я апісвала ў сваім лісце, ганьбіць існуючую 
ўладу. Вось толькі калі я кажу праўду, то хто 
вінаваты, што бачаць яны ў гэтым нейкую 
загану? Але добра, што бачаць!»

Наталля піша, што турма №4 у Магілёве ёй 
вельмі падабаецца.

«Адзінота мяне не гняце, харчаванне падоб-
нае да харчавання ў калоніі, а дворыкі для 
шпацыраў – нельга адарваць вачэй».

Наталля таксама тлумачыць, чаму не 
напісала прашэння аб памілаванні.

«Напісаўшы на памілаванне, я растаптала 
б сябе духоўна. Было б вам усім лягчэй ад гэта-
га? Сумняваюся, – піша Наталля дачцэ. – Я 
разумею, што тэрмін вельмі нават рэальны, 
у сувязі з пераразлікам дзён у СІЗА дата майго 
вызвалення – 27 студзеня 2023 года, але і ён 
скончыцца. Мне вельмі хочацца, каб ты бачы-
ла больш пазітыву ў жыцці. Калі разгледзець 
мой выпадак, то турма – гэта не самае гор-
шае, што магло б здарыцца, і наогул, магчыма, 
дзякуючы менавіта гэтаму «горшаму» здарыц-
ца нешта «лепшае», што без першага ніяк не 
магло б адбыцца».

Наталля піша, што «няма толку гараваць».
«Я даўно ўсё адпусціла і атрымліваю аса-

лоду ад жыцця, наколькі гэта тут магчы-
ма. Мяне практычна немагчыма пакараць, бо, 
разумеючы непазбежнасць гэтага (процістаяць 
я не магу), мая свядомасць не працівіцца яму, 
а, наадварот, знаходзіць у ім нешта добрае, 
– піша Наталля. – Ніколькі не хачу запісваць 
сябе ў пакутніцы, я не такая ўсё ж, весела 
ўспамінаю некаторыя выпадкі, якія адбыліся 
са мной у месцах майго папярэдняга знаход-
жання. Думаю, кніга магла б атрымацца 
нядрэнная».

Таксама Наталля Хершэ піша, што часта 
ўзгадвае сюжэты з мінулага жыцця: «як мы 
на кухні п’ём каву са «смятаннікамі» з Мігро».

«А яшчэ часам я ў думках гуляю па Санкт-
Галену, дый наогул у маім уяўленні я ўжо 
шмат дзе пабывала, многіх пабачыла», – піша 
Наталля.

20 кастрычніка палітзняволеная Наталля 
Хершэ адзначыць другі свой дзень народзінаў 
за кратамі. Ёй споўніцца 52 гады.

(Паводле Радыё Свабода.)

ПАМЯТНАЯ АТА

Зміцер Дашкевіч прапанаваў 
правесці «Ноч расстраляных 
паэтаў» у іншым фармаце

У ноч з 29 на 30 кастрычніка 1937 года ў 
Курапатах былі расстраляны больш за 100 
прадстаўнікоў беларускай культуры. Апошнія 
гады там праходзілі мемарыяльныя мерапрыем-
ствы, калі беларусы збіраліся і ўшаноўвалі памяць 
расстраляных, чытаючы іх вершы.

Грамадскі дзеяч Зміцер Дашкевіч прапанаваў 
сёлета змяніць фармат акцыі, паколькі ў сённяшніх 
умовах небяспечна ладзіць нейкія мерапрыемствы.

«29 кастрычніка мы чарговы раз будзем узгад-
ваць чорную ноч у гісторыі Беларусі – расстрэл 
камуністамі за адну толькі ноч больш за сто 
грамадскіх дзеячаў, сярод якіх былі 22 пісьменнікі. 

Такога злачынства, кажа Уладзімір Арлоў, не ведае 
гісторыя ніводнай еўрапейскай дзяржавы. (…) 
Хацелася б 29 кастрычніка сустрэцца ў Курапатах 
– і, узгадваючы нявінна забітых, разважаць пра 
тое разам. Ды сем злейшых сіл духаў (адсылка да 
Евангелля) так узбясіліся, што і гэтага ўжо не 
зробіш.

Але 29 кастрычніка запрашаю кожнага на сваім 
месцы ўзгадаць «Ноч расстраляных паэтаў»: пад 
хэштэгам #Ночпаэтаў запішыце верш, прачытай-
це твор, паразважайце пра прычыны таго, што з 
намі адбывалася і адбываецца», – напісаў Зміцер 
Дашкевіч.

од та у на о  ра тралян  па та  
у Курапат  пр й лі отні алавек.

СТАЛА ВЯ ОМА

Украіна выдасць 
часовы від 

на жыхарства 
фатографу 

Вадзіму 
Заміроўскаму

Раней яму было ў гэтым адмоўлена. 
днак пазней украінскія ўлады 

змянілі ра энне на пазітыўнае.
«Мы размаўлялі з кіраўніцай 

Дзяржаўнай міграцыйнай служ-
бы Украіны спадарыняй Наталляй 
Навуменка, якая выдатна разумее пра-
блемы нашых калег, і знайшлі выхад з 
сітуацыі, што склалася», – паведаміў 
намеснік старшыні Беларускай 
асацыяцыі журналістаў Барыс Гарэцкі.

Вадзім Заміроўскі – адзін з лепшых 
фотажурналістаў Беларусі. Ва Украіну 
ён выехаў з жонкай і малым сынам.

Цяпер у Кіеве жывуць блізу 80 
журналістаў, якія былі вымушаны 
пакінуць Беларусь пасля прэзідэнцкіх 
выбараў 2020 года. Таксама дзясяткі 
журналістаў, ратуючыся ад перасле-
ду і рэпрэсій, жывуць у Польшчы, 
Грузіі, Літве.
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АЛОН А 
АЛЕСЯ НЯ ВЕСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕТА ЧЫТАЧ

ПРА У СЛОВА

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
АРТИНА ИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Ми аил ЗАПОЛ СК .

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Мі а  Б ЛАВАЦКІ. 
Магіл .

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід і аві  
БА АЗ АК  д і я 

вайн  вет ран пра .
Мінск.

НА ЗАМЕТ У

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя К ЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Бори  СОС ОВСК .
г.п.Богу ев к 

Сеннен кого района.

НА ОЛЕЛО

ЕСТ  ВОПРОС

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

иколай М Л КОВ  
и бирател .

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.М ЗЫ КО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

ЛИЧНЫ  ОПЫТ

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид СА .
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…

ЯГО ЗЯМНЫ СЛЕД
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Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».
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Алесь Кавальчук у маёй памяці 

– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».
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Трэба аддаць належнае 

рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».
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Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

Ва іл  КОВІ  ябра Са а 
белару кі  пі енніка .

2017.

Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

еоргій АЦК ВІ .

З ПО ТЫ ГАЛО НАГА Р А ТАРА

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
еоргій АЦК ВІ . в.Бара лян  Мін кага ра на.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча

Укралі дзве 
акселераткі 
гарэлку,  
а не шакаладкі
У Шчучынскім раёне дзве дзяўчынкі 
(адной 10, другой 12 гадоў) ноччу 
зламалі замок прыватнага прадуктова-
га магазіна і вынеслі бутэльку гарэлкі, 
блок цыгарэт, прадукты. Гарэлку 
потым часткова выпілі…

Эксцэс, вядома, вельмі гадкі
(На шчасце, ён пакуль адзін):
У вёсцы дзве акселераткі
Абрабавалі магазін.
Па цёмных вуліцах чамусьці
Яны бадзяліся ўначы,
Хоць і ў вясковым захалусці
Спяць гэткім часам смаркачы.
Нажом арудавалі ўдала – 
Паддаўся ім замок дзвярны.
Што быў крадзеж, здзіўляе мала;
Здзіўляе, што ўзялі яны.
Не мармеладкі-шакаладкі
І не цукерак вельмі шмат
Павалаклі акселераткі,
Хоць дзеці любяць шакалад.
У гэта мне паверыць цяжка,
Дый успрымаць не хоча клёк:
Здабыча іх – гарэлкі пляшка
І цыгарэт дыхтоўных блок.
І не забылі пра «ссабойку» –
На закусь сцібрылі харчы.
А потым зладзілі папойку,
Бо ўжо дарослыя, лічы…
                      ***
Здаецца мне, што будзе гэтак:
За ўчынак сорамны такі
Сваіх зладзеек-малалетак
«Накормяць» дзягаю бацькі.
А я лічу: было б няблага
І лепш выхоўвалі б яны,
Каб па саміх не проста дзяга,
А пахадзілі б бізуны.

Калі ў гарляк  
заліў віно, ісці  
не варта ў казіно
У Астраўцы маладзён цэлы дзень піў 
з сябрамі, а ўвечары пайшоў у казіно. 
Прагуляўшы ўсё, што меў, ад злосці 
разбіў дарагія аўтамабілі, якія стаялі 
на паркоўцы. Давядзецца выплаціць 30 
тысяч рублёў.

Хоць ты амаль «мяшок грашовы»,
Але штодня хадзіць гатоў
У казіно, дык з установы
Аднойчы выйдзеш без штаноў.
Пра тое знаў мужчына гэты,
І тым не менш усё адно
Свае апошнія манеты
Панёс аднойчы ў казіно.
Чаму ў яго адны капейкі,
Калі ішоў туды, былі?
Прыбіўся ўранку сябар нейкі,
І з ім прапіў свае рублі.
Ну як ні з чым ісці дахаты?
Напэўна, спадзяваўся ён,
Што кампенсуе ўсе затраты
І нават заграбе мільён.
Аднак не ўпалі грошы з неба,
Манет – і тых няма ані,
Бо ясна: быць цвярозым трэба
І на рабоце, і ў гульні.
Адвёў душу мужчына трошкі,
Спагнаўшы на машынах злосць.
Затым душу заскрэблі кошкі.
Бо што ў сухім астатку ёсць?
Само сабой, ужо не скора
У казіно ён пойдзе зноў,
Аднак не пакідацьме гора –
Хадзіцьме доўга без штаноў…
                     ***
Раней, прабачце мне, зас..анцы,
Заліўшы ў гарлякі віно,
Для боек джгалі ў клуб на танцы.
Цяпер ідуць у казіно
І потым б’юць аўтамабілі…
Калі залітыя глузды,
Няхай бы лепш у морды білі
Адзін другому – менш бяды.

Калі не крыеш матам
Аўтааматарам заўзятым
Не здасца аксіёма ўбогай:
Як за рулём не крыеш матам,
Дык ты не сочыш за дарогай.

Спачатку быў  
хіміка-тэхналагічны...

У Наталлі трое дзяцей. Двое ўжо маюць 
свае сем’і і жывуць асобна, а малодшая дачка 
вучыцца ў тым самым універсітэце, што і 
мама, толькі на іншым факультэце.

Наталля Алегаўна нарадзілася, як сама 
кажа, у звычайнай гродзенскай сям’і: мама 
– эканаміст, тата – будаўнік. Сярэднюю 
школу скончыла з атэстатам 4,5 бала (па 
5-бальнай сістэме), але палічыла, што гэта-
га недастаткова, каб паступаць у вышэй-
шую навучальную ўстанову. Таму пайшла 
ў хіміка-тэхналагічны тэхнікум на спецы-
яльнасць, куды быў самы вялікі конкурс, 
– «металаапрацоўка». Тэхнікум скончыла з 
чырвоным дыпломам.

Яшчэ са школьных часоў Наталля займа-
лася спартыўным арыентаваннем.

– Мой трэнер Яўген Мартынавіч Далінін 
вельмі паўплываў на мой светапогляд. Мы 
дагэтуль падтрымліваем адносіны. Я і зараз 
займаюся гэтым відам спорту, – кажа спада-
рыня Наталля.

Будучы студэнткай хіміка-тэхналагічнага 
тэхнікума, яна брала ўдзел у рэспубліканскіх 
спаборніцтвах, займала прызавыя месцы. 
Прыслухаўшыся да парады трэнера, пасля 
заканчэння тэхнікума паступіла ў Інстытут 
фізічнай культуры ў Мінску. Дарэчы, гэта 
было няпроста: з дзяцінства Наталля мела 
праблемы з сэрцам, і здаць экзамен па 
шматбор’і з адным непрацуючым сардэчным 
клапанам аказалася даволі праблематычна. 
Але здала, ува многім падмацоўваючыся 
верай трэнера ў яе.

– Але, калі засялілася ў студэнцкі 
інтэрнат, пахадзіла па яго калідорах, 
паразмаўляла з тамтэйшымі насельнікамі, 
з якімі было даволі няпроста знайсці агуль-
ную мову, я зразумела, што 5 гадоў тут не 
вытрымаю. Забрала дакументы і вярнулася ў 
Гродна, – распавядае спадарыня Бярнацкая.

Дома яе ўчынак не ўхвалілі, але ўжо тады 
яна была дастаткова самастойным чалаве-
кам і сама вырашала, як ёй жыць.

Працавала на заводзе аўтамагнітол, работа 
і калектыў падабаліся, працягвала займацца 
спартыўным арыентаваннем. Выйшла замуж, 
з’явіліся дзеці. І надышлі 1990-я гады…

Эпоха эканамічных ведаў
Аб 1990-х спадарыня Наталля гаворыць 

як аб часе вялікіх магчымасцяў. Праўда, 
было нялёгка: заробкі на прадпрыемстве 
пачалі выдаваць аўтамагнітоламі, якія 
ніхто не хацеў набываць. Жыццё значна 
ўскладнілася, трэба было шукаць новыя 
формы існавання, нешта мяняць.

Адзінае, што тады заставалася нязмен-
ным у яе жыцці, – працягвала ездзіць на 
спаборніцтвы па спартыўным арыентаванні.

– Нават брала паўтарагадовага сына з 
сабой, бо не было з кім пакінуць, – згадвае 
мая суразмоўніца.

Каб не думаць, як пракарміць дзяцей, трэ-
ба было мяняць асноўную працу. А грошы 
тады ўсе кінуліся зарабляць на рынак: прывёз 
тавар – прадаў – ізноў паехаў на закупы.

– Усе ездзілі ў Турцыю і Кітай, а я праз 
тэлефон і факс заказвала тавар у Германіі, – 
распавядае Наталля. – Ведала ўсе фабрыкі па 
вытворчасці жаночай і мужчынскай бялізны 
ў Германіі і Польшчы.

Бізнес паспяхова развіваўся, гандлёвыя 
кропкі былі не толькі ў Гродне, але і ў Мінску. 
Адчувала, што не хапае эканамічных ведаў, 
бо проста «купі-прадай» было ўжо недастат-
кова.

Наталля Алегаўна кажа, што не любіць 
плаціць грошы за тое, што можа зрабіць 
сама. А тут бухгалтара даводзілася най-
маць; каб аформіць тавар на мытні – такса-
ма дэкларанту трэба заплаціць… Убачыла 
аб’яву, што ў Гродзенскім універсітэце 
адкрываецца эканамічны факультэт.

– Вырашыла: раз ёсць такі факультэт, 
то трэба атрымаць адпаведную адукацыю 
і рабіць усё самой. Дзяцей спаць пакладу – і 
саджуся за падручнікі. Факультэт скончыла 
завочна.

Ёй тады было ўжо за трыццаць. Вучоба 
прыносіла задавальненне. Пачала сама 
афармляць тавар на мытні, у бюджэце сям’і 
з’явіліся дадатковыя грошы.

– Я адчула сябе эканамічна пісьменным 
чалавекам, стала больш упэўненай у сваёй 
дзейнасці, – згадвае Бярнацкая.

Паралельна з працай і выхаваннем дзяцей 
стала браць удзел у шматлікіх эканамічных 
адукацыйных курсах, якія ў той час праводзіла 
Міжнародная фінансавая карпарацыя. Ездзіла 
на платныя і бясплатныя семінары ў розныя 
гарады. Гэта, паводле яе, наблізіла да разумен-
ня рыначнай эканомікі, у якую савецкія людзі 
акунуліся без усякай падрыхтоўкі.

– Гэта былі цікавейшыя часы нашага 
жыцця! – упэўнена спадарыня Наталля. – 
Мы ж не толькі працавалі і вучыліся. Разам з 
сям’ёй ездзілі за таварам у Еўропу, кожны раз 
іншым маршрутам. Спыняліся ў розных гара-
дах, наведвалі музеі і тэатры, адпачывалі на 
моры і каталіся на лыжах у гарах.

Праўда, былі адмоўныя моманты. 
Малодшая дачка нават пісала ліст Дзеду 
Марозу з просьбай, каб мама выхадныя дні 
праводзіла з ёй.

Наталля Алегаўна прывыкла рабіць 
адразу некалькі спраў, і іншага рэцэпта 
паўнавартаснага жыцця не ведае. Смяецца: 
дагэтуль чысціць зубы і дастае бялізну з 
пральнай машыны адначасова.

Бізнесу спадарыня Наталля прысвяціла 
15 гадоў. Дзеці выраслі, сталі самастойнымі. 
Вельмі значна змянілася заканадаўства 
ў дачыненні да індывідуальных 
прадпрымальнікаў, займацца бізнесам, 
паводле яе падлікаў, стала нявыгадна.

– Калі нам паабяцалі, што паціснуць 
руку апошняму прадпрымальніку, я зразуме-
ла, што трэба скручваць вуды, – усміхаецца 
мая суразмоўніца. – Працаваць толькі на 
арэнду і падаткі – гэта ўжо не бізнес.

Педагогіка – яшчэ адзін погляд 
на жыццё

У 2008 годзе Наталля Алегаўна закрыла 
сваё прадпрымальніцтва. Год думала, чым 
заняцца, разумеючы: не зможа жыць, не 
робячы свой унёсак у сямейную скарбонку.

– Адкрыла інтэрнэт, пабачыла, што 
ў дзіцячы садок патрабуецца няня. Я не 
паведаміла, што ў мяне вышэйшая адука-
цыя. Мяне прынялі са скрыпам і толькі на 
замену жанчыны, якая была ў дэкрэтным 
адпачынку. Але мне было ўсё роўна, бо я магу 
працаваць хоць дырэктарам, хоць няняй.

У гэтым асяроддзі яна адкрыла для сябе 
невядомыя да таго бакі жыцця, хаця заўсёды 
лічыла сябе рэалісткай. Дагэтуль Наталля не 
была знаёма з людзьмі, якія жывуць на адзін 
заробак супрацоўніка дзіцячага садка. Кажа: 
крыўдна да слёз за нянечак і выхавацеляў, 
вельмі прыстойных і харошых людзей.

– Я думала, што ўсе жывуць варта. А 
аказалася, што чэсныя, добрыя людзі, якія 
кожны дзень выконваюць вельмі адказную 
і патрэбную работу, атрымліваюць за яе 
300–400 рублёў, на якія могуць толькі звесці 

канцы з канцамі...
Зараз спадарыня Бярнацкая атрымлівае 

трохі больш за 400 рублёў, але, як сама 
заўважае, умее жыць на любыя грошы. 
Праўда, у яе сям’і зарабляе яшчэ і муж.

Наталля працягвае займацца спартыўным 
арыентаваннем. Летась у іх спартклубе 
паўстала праблема: малады трэнер дзіцячай 
групы з’ехала на працу за мяжу, і не ста-
ла каму весці заняткі. Калегі прапанавалі 
Наталлі Алегаўне ўзяцца за гэту справу, але 
паўстала праблема: у яе няма педагагічнай 
адукацыі. Першае, пра што тады падумала: 
шкада дзяцей, якія займаліся ўжо цэлы год, 
а цяпер вымушаны будуць кінуць спорт. 
Параілася з мужам, і той пагадзіўся, каб яна 
паступала ў магістратуру на спецыяльнасць 
«педагогіка».

Абклалася кнігамі, падрыхтавалася і без 
праблем здала экзамен у магістратуру. Калі 
падавала дакументы ва ўніверсітэт, у прыём-
най камісіі запыталіся: а чаму дачка сама не 
прыйшла? Не паверылі, што навучацца хоча 
51-гадовая жанчына.

– Я пра гэта нікому не расказвала, нават 
дачка не ведала, толькі муж. А сяброўкі, калі 
дазналіся, то пыталіся: ну і што табе гэта 
дасць? – згадвае жанчына.

Педагогіка аказалася вельмі цікавай 
навукай, яна дапамагае знайсці адказы на 
пытанні, якія кожны дзень ставіць перад 
Наталляй Алегаўнай практыка.

– Калі ў эканоміцы можна амаль усё 
пралічыць наперад, то ў педагогіцы гэта 
значна складаней, – заўважае няўрымслівая 
гродзенка.

Тым, хто не разумее яе новага занятку, 
спадарыня Наталля адказвае так: усе людзі 
розныя, адны здавольваюцца тым, што гату-
юць боршч і выціраюць пыл, а другія, як 
яна, таксама ўмеюць гэта рабіць, але для іх 
таго замала.

Мі ал КА ВІ .

У 51 год паступіла  
ў магістратуру,  

каб вучыць дзяцей
родзенка Наталля ярнацкая, у якой за плячыма хіміка-тэхналагічны тэхнікум і эканамічны факультэт універсітэта,  

працуе няней у дзіцячым садку і ўжо боль  за год навучаецца ў магістратуры родзенскага дзяржаўнага ўніверсітэта  
па спецыяльнасці «педагогіка». Нехта скажа  дзіўна  ле гэта калі не ведаць няўрымслівую жанчыну...

ПАЛІТ У НЯ

Cтварэнне партыі «Вместе» замарозілася...
Нагадаем  2  сакавіка гэтага года паплечнікі Віктара абарыкі, які зараз адбывае пакаранне ў калоніі, аб явілі, то ў Беларусі  

можа з явіцца новая партыя «Вместе», якая аб яднае апазіцыйныя сілы. і рухаецца справа па яе стварэнні
– Улічваючы тыя рэпрэсіі, якія зараз 

адбываюцца ў Беларусі, можна ўявіць, як 
цяжка ў краіне зарэгістраваць нейкае новае 
грамадскае аб’яднанне ці непраўладную 
палітычную партыю, – распавёў «Народнай 
Волі» Глеб ГЕРМАНЧУК, прэс-сакратар 
штаба экс-прэтэндэнта на прэзідэнцкую 
пасаду Віктара Бабарыкі. – Больш за тое 
– знішчаюцца практычна ўсе легальныя 
структуры грамадзянскага сектара.

Таму мы цудоўна разумеем, што ў 
такой сітуацыі зарэгістраваць партыю – 
гэта крыху з вобласці фантастыкі. Мы 
нават не можам правесці ніводнага схо-
ду, таму сканцэнтравалі працу ў фар-
маце анлайн, праводзім навучанне і 
арганізоўваем дэбаты.

Я лічу, што стварэнне партыі – гэта доўгі 
шлях, таму зараз мы нават не можам нічога 
сказаць ці выступіць з нейкімі гучнымі заявамі.

– Колькі на гэты момант пададзена заяў 
на ўступленне ў партыю?

– Каля 7 тысяч, але на гэтым мы пакуль 
спыніліся і дадатковы набор не аб’яўляем. 
Гэта звязана галоўным чынам з тым, што 
адбываецца ў краіне. Працягваем працаваць 
з тымі, хто ў нас ёсць. З іх каля 2 тысяч – 
гэта актыўныя ўдзельнікі розных дыялогаў і 
абмеркаванняў.

– Адным словам, можна сказаць, 

што стварэнне партыі замарозілася…
– Можна сказаць і так. Яшчэ ў маі мы 

планавалі правесці вялікі з’езд на тысячу 
ўдзельнікаў, але зараз нават нешматлікія 
сустрэчы з актывам у Гродне і Маладзечне 
сарваліся. Таму пра з’езд гаворкі не ідзе. 
У гэты момант наша задача – захаваць 
той рэсурс, які быў напрацаваны на пра-
цягу года.

Але  СВ ТЛА І .
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В Японии новый, юбилейный – сотый, 
премьер-министр. На этот раз им стал 
64-летний Фумио Кисида. В свою быт-
ность министром иностранных дел он 
неоднократно вел переговоры с российской 
стороной. И, поговаривают, даже выпивал 
с коллегой Сергеем Лавровым.

Продолжатель традиций
Как и многие японские политики, 

Кисида – потомственный чиновник в тре-
тьем поколении: его отец и дед были депу-
татами японского парламента от избира-
тельного округа Хиросимы. Новый глава 
кабмина также приходится дальним род-
ственником Киити Миядзаве, премьер-
министру Японии в 1991–1993 годах.

Окончив вуз в 1982 году, он решил 
попробовать себя в банковской сфере, но 
вскоре передумал и пошел по стопам отца 
и деда. Так начался его путь на самый верх 
японского политического олимпа. Уже в 
1993 году Кисиду избрали в палату пред-
ставителей японского парламента.

В 2007 году он получил свою первую 
должность в кабмине, став министром 
по делам Окинавы и Северных терри-
торий (так в Японии называют южные 
Курильские острова, которые остают-
ся предметом территориального спора 
между Токио и Москвой). Его карьерный 
скачок пришелся на непростой период в 
японской политике, который специали-
сты нередко называют эпохой «враща-
ющихся дверей»: с 2006-го по 2012 год в 
стране сменилось шесть премьер-мини-
стров. Вместе со сменой премьеров меня-
лась и роль Кисиды в кабминах: мини-
стром Северных территорий он пробыл 
всего год и впоследствии занимал посты 
министра по делам потребителей и безо-

пасности продуктов питания и министра 
науки и техники.

В 2012-м он возглавил одну из ста-
рейших и самых могущественных фрак-
ций внутри правящей Либерально-
демократической партии Японии (ЛДПЯ), 
что значительно укрепило его позиции и 
превратило в одного из наиболее влиятель-
ных политиков страны.

В том же году Кисида получил пост 
министра иностранных дел в правитель-
стве Синдзо Абэ. Подобно своему началь-
нику, абсолютному рекордсмену по пребы-
ванию в премьерском кресле, Кисида тоже 
установил рекорд. Он возглавлял МИД 
Японии без малого пять лет – дольше, чем 

все его предшественники за послевоенную 
историю страны.

В этом качестве Кисида организовал 
первый в истории визит президента США 
Барака Обамы на мемориал погибшим в 
атомной бомбардировке Хиросимы.

Японский дипломат рассказывал, что 
однажды во время одного из рабочих обе-
дов в Москве делегациям вынесли стаканы с 
водкой и продолжали щедро наливать всё то 
время, пока шли переговоры. Кисида пообе-
щал в следующий визит Лаврова в Японию 
провернуть аналогичный трюк, но уже с 
японским сакэ, пригрозив победить в «рус-
ско-японской алковойне». Состоялась ли бит-
ва и кто одержал верх – история умалчивает.

На японском фронте  
без перемен

Главной задачей Кисиды на премьер-
ском посту станет борьба с коронавиру-
сом. При этом во внешней политике он 
будет придерживаться курса своего пред-
шественника.

Еще будучи главой МИД, Кисида чет-
ко обозначил свою позицию по Курилам, 
сравнив территориальный спор вокруг 
островов с украинским кризисом и при-
соединением Крыма. По его словам, в 
обоих случаях Россия «использовала силу 
для изменения статус-кво». И, несмотря 
на алкопари политика с Лавровым и его 
любовь к романам Федора Достоевского, 
ожидать от нового премьера значимых 
прорывов в российско-японских отноше-
ниях не приходится.

В первую очередь это обусловлено тем, 
что сами переговоры уперлись в тупик: 
Япония не хочет заключать мирный дого-
вор без договоренностей о возвращении 
южных Курильских островов, тогда как 
Россия настаивает на разделении вопроса 
о подписании документа и территориаль-
ного спора.

У сторон совершенно нет оснований 
идти на какие бы то ни было компромис-
сы. В нынешних геополитических усло-
виях единственный вариант, при котором 
Япония и Россия могли бы заключить 
какую-то сделку, – это серьезное ухудше-
ние отношений между Москвой и Пекином.

«Ни один японский премьер-министр не 
может позволить себе заключить мирный 
договор с Россией, не вернув острова. И ни один 
президент России не откажется от российских 
территорий», – говорит Брэд Глоссерман, 
профессор университета Тама в Токио.

Валентина ШВА ЦМА .

Сергей Лавров и у ио Ки ида.

МОС ВА ТО ИО

Выпил водки с Лавровым  
и сравнил Курилы с Крымом

его ждать от нового премьер-министра понии

Новый канцлер Австрии
Президент встрии лександр Ван дер еллен 11 октября привел лександра алленберга к присяге в качестве канцлера 

после ухода с этого поста ебаст яна урца.

Создан 
аккумулятор 
будущего для 
автомобилей

ем он отличается  
от обычных батарей  

и как поможет спасти жизнь 
пассажиров

В конце сентября международный кол-
лектив ученых под руководством ученого 
Даррена Хана с участием инженеров LG рас-
сказал о создании первого комбинированного 
аккумулятора для автомобилей на электриче-
ской тяге. Подобная батарея является твердо-
тельной и построена на базе анода из чистого 
кремния. По сравнению с аналогами новый 
аккумулятор является более энергоемким и 
безопасным и, кажется, превосходит все кон-
курентные образцы.

Что давно волновало инженеров
Используемые в современных электрокарах 

батареи не идеальны. Как правило, автопроиз-
водители используют литий-ионные зарядные 
элементы. Несмотря на то что аккумулято-
ры позволяют хранить энергию длительное 
время и обеспечивать машины запасом хода 
на полтысячи миль, проблем с ними слиш-
ком много. Во-первых, батареи быстро изна-
шиваются. Во-вторых, они очень капризны: 
требовательны к температуре эксплуатации и 
не переносят постоянных или сильных вибра-
ций. Именно поэтому при ДТП электрокар 
рискует загореться, а на тушение и локализа-
цию возгорания может уйти несколько часов.

Также почти все батареи – начиная от эле-
ментов в пультах к телевизорам и заканчи-
вая фабричными аккумуляторами – состоят 
из кобальта. Зависимость индустрии от этого 
материала крайне высока, так как 60 процентов 
всего кобальта добывают в Демократической 
Республике Конго.

В теории твердотельные батареи как мини-
мум практичнее и безопаснее. Их конструк-
ция предполагает использование минимума 
материалов. По словам ученых, чем меньше 
в аккумуляторе деталей, тем реже он будет 
ломаться и выходить из строя.

…тоже неидеальны
Использование кремниевого анода в бата-

реях позитивно описывается Дарреном Ханом 
и его коллегами. Впервые данную наработку 
описали в 2002 году. Спустя почти 13 лет 
основатель Tesla Илон Маск заявил, что при-
менение кремния в аккумуляторах его элек-
трокаров увеличивает запас хода примерно 
на шесть процентов. Батареи на основе крем-
ния обычно имеют гораздо большую удельную 
емкость, чем другие, – примерно 3600 милли-
ампер-часов на грамм материала.

Однако в заряженном состоянии данный 
тип анода в больших долях является край-
не неустойчивым, а следовательно опасным 
для применения. При длительном контакте 
с жидким электролитом кремний плохо дер-
жит энергию, что оборачивается значительной 
потерей мощности электрического двигателя. 
Поэтому современные аккумуляторы состо-
ят из кремния лишь частично. В этой связи 
аноды коммерческих батарей могут содержать 
небольшое количество кремния, что весьма 
незначительно влияет на производительность. 
Например, на рынке существуют аккумулято-
ры, созданные на базе композитного электрода 
с кремниевой нанопроволокой. Информация о 
содержании этого материала в батареях произ-
водителей обычно не раскрывается, но можно 
считать, что доля кремния в них не превышает 
десяти процентов.

Преимущество кремния
Учитывая все недостатки батарей на базе 

классического электролита и кремния, уче-
ные решили синтезировать материал с твер-
дым электролитом на основе сульфида. 
Использование твердой структуры решило 
проблему насыщения анодов жидким элек-
тролитом во время работы. По словам Хана, 
отсутствие углерода в аноде значительно сни-
жает межфазный контакт, что приводит к 
нежелательным побочным реакциям с твер-
дым электролитом.

Сравнительные тесты показали, что крем-
ниевые аноды имеют в десять раз большую 
плотность энергии, чем графитовые. Пока что 
новое изобретение удалось воссоздать лишь 
в лабораторных условиях, но характеристики 
новой батареи удовлетворяют специалистов. 
Аккумулятор-прототип сохранил 80 про-
центов емкости после 500 циклов зарядки, 
удельная емкость энергии на грамм крем-
ния составила около 2890 миллиампер-часов. 
Батарея оказалась стабильна и безопасна, что 
в будущем наверняка позволит использовать 
ее несколько десятков лет. По словам ученых, 
аккумуляторы нового типа смогут пережить 
сам автомобиль.

Андрей СТАВ ЦК .

Блюдо XVI века, приписываемое Никола 
да Урбино, продано за 1,236 миллиона фун-
тов стерлингов (1,721 миллиона долларов), 
что устанавливает новый мировой рекорд 
аукционной цены на майолику и намного 
превышает предпродажную оценку блюда 
в 80–120 тысяч фунтов стерлингов (109–163 
тысячи долларов США).

Никола да Урбино был мастером росписи 
глазурованной керамической посуды (майо-
лики), работал в городе Урбино между 1520-м 
и своей смертью в 1537/8 году. Долгое время 
его полное имя оставалось неизвестным, и 
лишь в 1980-х годах в архивах Урбино нашли 
упоминания, что художника звали Никола 
ди Габриэле Сбраге (под именем Никола да 
Урбино известен еще и мастер майолики 
Никола Пеллипарио, около 1480–1540/1547). 
Его специальностью был стиль «историато», 

то есть сюжетная живопись, использовавшая 
те же библейские, исторические и мифоло-
гические сюжеты, которые использовались 

в станковой живописи эпохи Возрождения. 
Тарелки и чаши расписывались с тем же утон-
ченным реализмом и перспективой, которые 
использовались старыми мастерами эпохи 
Возрождения, и часто копировались или были 
сильно вдохновлены конкретными работами. 
За высокое мастерство художника называли 
«Рафаэлем майолики». Он работал при дво-
ре Франческо Мария I делла Ровере, герцога 
Урбино, и его жены Элеоноры Гонзага, кото-
рая была старшим ребенком Франческо II, 
маркиза Мантуанского, и его жены маркизы 
Изабеллы д’Эсте, влиятельной покровитель-
ницы искусств. Двор ее дочери в Урбино отра-
жал утонченность ее матери, а Элеонора была 
другом и покровителем многих величайших 
авторов, поэтов и художников того времени.

Блюдо имеет диаметр 28 сантиметров и 
покрыто росписью на тему библейской истории 

о Самсоне и Далиле. Художник изобразил, как 
филистимляне хватают Самсона после того, 
как Далила остригла ему во сне волосы. Герои 
расположены на архитектурном фоне эпохи 
Возрождения в одноточечной перспективе.

Нынешние владельцы унаследовали блюдо 
от торговца и антиквара из Глазго Джеймса 
Юинга, который путешествовал по Италии в 
1844–1845 годах, покупая произведения искус-
ства. Неучтенное и нераспознанное блюдо 
было найдено в выдвижном ящике шкафа в 
Лоувуд-Хаусе, загородном доме недалеко от 
Мелроуза на юге Шотландии, где потомки 
Джеймса Юинга жили с 1947 года. Тщательное 
исследование специалистов аукционного дома 
Lyon & Turnbull помогло установить личность 
художника. Это первый случай появления на 
рынке майолики произведения раннего пери-
ода творчества Никола да Урбино.

Александр Шалленберг родился 20 
июня 1969 года в столице Швейцарии 
Берне (немецкоязычный кантон Берн). Его 
отец, Вольфганг Шалленберг, был австрий-
ским дипломатом, в 1992–1996 годах он 

занимал пост генерального секретаря 
Министерства иностранных дел Австрии. 
Семья сопровождала его в диплома-
тических миссиях в Индии, Испании и 
Франции.

В 1989–1994 годах Александр 
Шалленберг изучал право в Венском уни-
верситете (Австрия) и Университете Париж 
II Пантеон-Ассас (юридический институт в 
структуре Сорбонны; Франция). В 1995 
году окончил Колледж Европы (отделение 
в Брюгге; Бельгия), получив степень маги-
стра по европейскому праву.

Политическая карьера, 
партийная и общественная 

деятельность
В 1997 году после окончания обуче-

ния поступил на дипломатическую служ-
бу Австрийской Республики, работал 
в отделе по делам Европейского Союза в 
Министерстве иностранных дел. В 2000 году 
был направлен в Брюссель, где занимал долж-
ность юрисконсульта постоянного предста-
вительства Австрии при ЕС. После возвра-
щения в Вену в декабре 2005 года Александр 
Шалленберг был пресс-секретарем мини-
стра иностранных дел Урсулы Плассник и 
ее преемника Михаэля Шпинделеггера. В 
2013 году новый глава МИД Себастьян Курц 

назначил Шалленберга на пост руководителя 
отдела стратегического внешнеполитическо-
го планирования. В 2016 году он возглавил 
Европейский отдел Министерства иностран-
ных дел.

В июне 2019 года Александр Шалленберг 
стал министром иностранных дел в пра-
вительстве Бригитте Бирляйн. Эту долж-
ность он сохранил во втором кабинете 
Себастьяна Курца (январь 2020-го – 
октябрь 2021 года).

С 2020 года является членом 
Австрийской народной партии – одной из 
основных партий страны. С того же года 
входит в состав Попечительского совета 
Национального фонда для жертв нацио-
нал-социализма.

Награды, личные сведения
Имеет ряд зарубежных наград, сре-

ди которых Орден Заслуг Княжества 
Лихтенштейн (2019), титул рыцаря 
Большого креста ордена «За заслуги перед 
Итальянской Республикой» (2020).

Разведен. Имеет четверых детей.

СЛЫ АЛИ?

Итальянское блюдо XVI века установило рекорд на аукционе
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7 октября 1941 года войска германской 
группы армий «Центр» замкнули коль-
цо окружения вокруг основных сил совет-
ских Западного и Резервного фронтов, 
образовав Вяземский котел. Ранее в котел 
попали основные силы Брянского фронта. 
Боеспособных советских войск на пути вер-
махта к Москве почти не осталось. Таковы 
были результаты начавшейся 30 сентября – 2 
октября операции «Тайфун», в ходе которой 
Гитлер надеялся нанести решающее пораже-
ние Красной Армии. Почти все окруженные 
были уничтожены или взяты в плен – немцы 
захватили 665 тысяч человек.

Вермахт достиг столь впечатляющих 
успехов, не имея значительного переве-
са в силах. В трех советских фронтах, 
противостоявших группе армий «Центр», 
– Западном, Резервном и Брянском – 1 
октября 1941 года насчитывалось 83 стрел-
ковые дивизии, 1 стрелковый полк, 1 мото-
стрелковая бригада, 9 кавалерийских и 
горно-кавалерийских дивизий, 2 УРа, 1 
огнеметный батальон, 2 мотострелковые 
дивизии, 2 мотоциклетных полка, 1 танко-
вая дивизия, 13 танковых бригад, 4 танко-
вых батальона. Это составляло примерно 
104 с половиной расчетные дивизии, или 
34,9% всех советских сил на фронте, но 
при этом лишь 27,4% всех танковых соеди-
нений. Немцы же для операции «Тайфун» 
привлекли 49 пехотных дивизий, 1 кавале-
рийскую дивизию, 1 кавалерийскую брига-
ду, 4 охранные дивизии, 14 танковые диви-
зий, 7 моторизованных дивизий, 1 мото-
ризованную бригаду, 1 моторизованный 
полк. Это составляло больше половины 
численности германской Восточной армии.

В трех советских фронтах, по нашей 
оценке, вместе с тылами насчитывалось 
1.985.000 человек. Они имели 900 танков, 
7600 орудий и минометов и 667 боевых 
самолетов. Группа армий «Центр» насчи-
тывала 1,8 миллиона человек, 1500 танков 
и штурмовых орудий, 3000 артиллерий-
ских орудий, а поддерживающий ее 2-й 
воздушный флот имел около 1000 боевых 
самолетов. На практике никакого числен-
ного превосходства в самолетах у немцев 
не было, так как на московском направле-
нии действовали также истребители ПВО 
Москвы и дальнебомбардировочная ави-
ация. А германское численное превосход-
ство в танках во многом компенсировалось 
как советским численным превосходством 
в артиллерии, так и наличием значитель-
ного числа бронетанковых частей и сое-
динений в составе Московского военного 
округа. Кроме того, советские Т-34 и КВ по 
своим боевым возможностям значительно 
превосходили тогдашние германские тан-
ки. У немцев, однако, был более высокий 
уровень подготовки экипажей и коман-
дования танковыми соединениями да и 
армии в целом.

Бегство из столицы
Слухи о том, что Красная Армия разбита, 

довольно скоро, уже 15 октября, достигли 
Москвы. В этот день Государственный коми-
тет обороны СССР принял постановление 
«Об эвакуации столицы СССР г.Москвы», 
подписанное Сталиным. Из Москвы немед-
ленно эвакуировались Генеральный штаб, 
Наркомат обороны и Наркомат военно-мор-
ского флота. В Куйбышев в тот же день 
выехал дипломатический корпус, президи-
ум Верховного Совета и Совнарком СССР. 
Сталин, как говорилось в постановлении, 
«эвакуируется завтра или позднее, смотря 
по обстановке». Главе НКВД Лаврентию 

Берии и первому секретарю Московского 
комитета ВКП(б) Александру Щербакову 
было приказано «в случае появления войск 
противника у ворот Москвы... произвести 
взрыв предприятий, складов и учреждений, 
которые нельзя будет эвакуировать, а так-
же всего электрооборудования метро (исклю-
чая водопровод и канализацию)».

Номенклатурные чиновники сразу же 
бросились к московским вокзалам, чтобы 
успеть со своими семьями и имуществом 
эвакуироваться на восток. Толпы людей 
штурмовали эшелоны. По Владимирскому 
тракту на восток пешком также потяну-
лись десятки тысяч москвичей и тысячи 
машин. Утром 16 октября московское метро 
не открылось, так как велась подготовка 
к его уничтожению. Но уже днем соответ-
ствующее указание Лазаря Кагановича, бес-
смысленное само по себе, так как в случае 
падения столицы оно создало бы пробле-
мы не для немцев, а для москвичей, было 
отменено Госкомитетом обороны. Зато успе-
ли взорвать вышку самой мощной в мире 
радиостанции имени Коминтерна, находив-
шейся в 50 километрах восточнее Москвы. 
Эта акция тоже не имела военного значения 
и стала следствием охватившей советское 
руководство паники.

Промышленные предприятия и учреж-
дения закрывались, работникам выдавали 
месячную зарплату, но не везде смогли это 
сделать, так как начальство уже сбежало. 
Спешно покидали Москву и самые высоко-
поставленные партийные и советские работ-
ники. Несколько дней спустя, когда пани-
ка улеглась, первый замначальника охраны 
старший майор госбезопасности Дмитрий 
Шадрин докладывал замнаркома внутрен-
них дел Всеволоду Меркулову результаты 
осмотра здания Центрального комите-
та ВКП(б) на Старой площади: «Ни одно-
го работника ЦК ВКП(б), который мог бы 
привести все помещение в порядок и сжечь 
имеющуюся секретную переписку, оставле-

но не было. Все хозяйство: отопительная 
система, телефонная станция, холодильные 
установки, электрооборудование и т.п. – 
оставлено без всякого присмотра. Пожарная 
команда также полностью вывезена. Всё 
противопожарное оборудование разбросано... 
В кабинетах аппарата ЦК царил полный 
хаос. Многие замки столов и сами столы 
взломаны, разбросаны бланки и всевозмож-
ная переписка, в том числе и секретная, 
директивы ЦК ВКП(б) и другие документы... 
В кабинете товарища Жданова обнаружены 
пять совершенно секретных пакетов».

В Москве начались грабежи магазинов.

Бунт в городе невест
Волнения происходили также в некоторых 

городах к востоку от столицы. В Иванове, ког-
да было принято решение об эвакуации завод-
ского оборудования, на нескольких фабриках 
вспыхнул стихийный мятеж. Через несколь-
ко дней после его подавления Ивановский 
обком ВКП(б) докладывал в ЦК «о фактах 
антисоветских выступлений», в том числе на 
Меланжевом комбинате:

«Никакой разъяснительной работы среди 
рабочих по вопросам эвакуации проведено не 
было. В результате 18 октября рабочие, при-
дя в 6 часов утра на работу, увидели в цехах 
часть разобранного оборудования... Начался 
шум и выкрики: «Оборудование увезут, а нас 
оставят без работы. Не дадим разбирать 
и увозить оборудование»... Чтобы избежать 
дальнейшей неорганизованности и беспоряд-
ка, было объявлено о созыве собрания рабо-
чих. Собрание началось в 14 часов. На него 
прибыли секретарь горкома т.Таратынов, 
секретарь обкома т.Лукоянов, секретарь 
Кировского райкома т.Веселов, директор 
комбината т.Частухин. Станкообходчица, 
член партии Бутенева взяла слово и в своем 
выступлении заявила: «Уж если вы жалеете 
станки, так надо сначала вывезти семьи. 
Вывозить оборудование не дадим». Группа 

активных участников беспорядков начала 
разбивать ящики с оборудованием топорами 
и молотками.

Утром 19 октября события на комбина-
те начали принимать более острый характер. 
Около 9 часов утра та же группа ткачих сно-
ва начала разбивать ящики с оборудованием. 
Попытки противодействия, предпринятые 
руководителями комбината, ни к чему не при-
вели. Многие работницы стали бросать рабо-
ту. Примерно 150 человек ворвались в кабинет 
заведующего прядильной фабрикой Растригина, 
который от них убежал и спрятался в сорти-
ровке под брезентом. Сбежал домой и заведую-
щий ткацкой фабрикой Николаев, испугавший-
ся угроз убить его за грубость с рабочими».

А вот как описывались в том же докладе 
беспорядки на другой фабрике:

«19 октября секретарь партбюро фабри-
ки им.Дзержинского Филиппов стал разъ-
яснять работницам, зачем проводится эва-
куация оборудования, но одна из работниц 
крикнула: «Пусть оборудование останется 
на месте, а если и придет Гитлер, мы у 
него будем работать». Тогда Филиппов зая-
вил: «Мы Гитлеру ничего не оставим, унич-
тожим своими руками, взорвем фабрику». 
Это заявление было немедленно подхвачено 
провокаторами. Начались крики и сумато-
ха. Группа невыявленных лиц стала воору-
жаться бабинами и деталями от машин и 
бросилась избивать Филиппова и секретаря 
партцехбюро Грабочкину... Подстрекаемые 
провокаторами ткачихи выставляли такие 
требования: «Не поедем на трудовой фронт! 
Прибавьте к обеду 100 граммов хлеба! Дайте 
бесплатно мануфактуры!» Партийный 
актив, работники райкома и горкома ВКП(б) 
разъясняли работницам неправильность рас-
пускаемых провокаторами слухов. В ответ 
на это из толпы раздавались выкрики: «Не 
слушайте их, они сами ничего не знают, они 
обманывают нас уже 23 года. Сами эвакуиро-
вали свои семьи, а нас посылают на трудо-
вой фронт».

На Рогачевской фабрике «группа прово-
каторов и враждебных личностей выбросила 
даже лозунг: «Долой советскую власть, да 
здравствует батюшка Гитлер!».

Впервые после гражданской войны совет-
ская власть по-настоящему зашаталась, но 
устояла. Стихийный протест некому было 
возглавить. Все сколько-нибудь видные про-
тивники Сталина либо были расстреляны 
(большая группа их была ликвидирована 
перед самым началом «Тайфуна» в сентябре 
1941-го в Орловской тюрьме), либо находи-
лись в лагерях далеко за Уралом. Никакой 
организованной оппозиции в СССР к тому 
времени не существовало. Да и непонятно 
было, с какими лозунгами восставать про-
тив Сталина. Прогерманские лозунги хотя 
и выдвигались, большой популярностью 
не пользовались. А свергать Сталина ради 
продолжения войны против Германии было 
бессмысленно, так как это могло только 
ослабить военные усилия СССР и привести 
к германской оккупации основных совет-
ских центров, включая Москву и Ленинград. 
Опыт 1917 года наглядно свидетельствовал 
именно о такой перспективе. Кроме того, 
Гитлер в тот момент не выдвигал никакой 
альтернативы Сталину. Точно так же, как во 
время оккупации 1918 года, немцы сохраня-
ли большевистский режим как наименьшее 
из зол для себя и даже помогали ему удер-
жаться у власти. Гитлер в 1941–1942 годах 
рассчитывал, что после нанесения решающе-
го поражения Красной Армии со Сталиным 
удастся договориться о мире на германских 
условиях, подобном Брестскому.

Паника в Москве прекратилась после 
выступления по радио 17 октября руково-
дителей столицы с объявлением о том, что 
сдавать город немцам никто не собирается. 
А 19 октября было издано постановление 
Государственного комитета обороны «О вве-
дении в Москве и прилегающих к городу рай-
онах осадного положения», согласно которому 
следовало «нарушителей порядка немедля при-
влекать к ответственности с передачей суду 
Военного трибунала, а провокаторов, шпионов 
и прочих агентов врага, призывающих к нару-
шению порядка, расстреливать на месте». На 
улицах столицы появились военные и мили-
цейские патрули, которые претворяли это 
постановление в жизнь.

Почему же немцы не взяли 
Москву?

Основные силы группы армий «Центр» 
вплоть до 18 октября были скованы борь-
бой с окруженными советскими войска-
ми. После 7 октября погода ухудшилась, 
и дороги превратились в сплошную грязь, 
после чего многие германские соединения 
пришлось снабжать по воздуху. Наступать 
можно было только вдоль дорог с твердым 
покрытием, где сравнительно небольшие 
советские силы могли сдержать немецкие 
танковые и моторизованные части. К кон-
цу октября продвижение полностью остано-
вилось из-за распутицы. Кроме того, даже 
после разгрома под Вязьмой и Брянском 
Москву было кому защищать. В результате 
ликвидации Вяземского и Брянского котлов 
группа армий «Центр» на короткое время 
достигла преимущества над советскими вой-
сками в 1,4 раза. Зато Красная Армия доби-
лась равенства по числу танков и завоевала 
господство в воздухе.

1 ноября 2-й флот имел только порядка 
700 самолетов, ему противостояло порядка 
1200 советских самолетов. Между 15 ноя-
бря и 5 декабря на московском направле-
нии советские ВВС совершили 15.840 само-
летовылетов против 3500 самолетовылетов 
люфтваффе. Советские самолеты лета-
ли с хорошо оборудованных аэродромов 
Московского авиаузла, тогда как люфтваффе 
использовали полевые аэродромы, которые 
сложно было эксплуатировать в условиях 
начинавшейся зимы. Кроме того, у немцев 
начала ощущаться нехватка горючего.

В середине ноября немцы предприняли 
последнее наступление на Москву, которое 
полностью остановилось в начале декабря. 
Ну а после начала советского контрнасту-
пления 5–6 декабря вопрос о возможном 
падении столицы был окончательно снят с 
повестки дня.

Объективно говоря, шансов взять Москву 
у вермахта не было. К ноябрю 1941 года 
все ресурсы блицкрига были исчерпаны. У 
Советского Союза же, опиравшегося на под-
держку союзников, ресурсов, в том числе 
людских, хватило не только для победы в 
Московской битве, но и в войне в целом.

Бори  СОКОЛОВ.
(Грани.ру)

Не отдали Москвы

Патрул  на ули е 
ор кого в  году.
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Скарына Францыск (Францішак) – мысліцель, 
пісьменнік, публіцыст і перакладчык, мастак і перша-
друкар – заснавальнік беларускага і ўсходнеславянскага 
кнігадрукавання, асветнік-гуманіст, доктар меды-
цыны. Багацце асобы ставіць яго поруч з тытанамі 
еўрапейскага Адраджэння, а беларускую культуру, на 
ніве якой ён працаваў, – поруч з еўрапейскай культурай.

Біяграфія заснавальніка ўсходнеславянскага 
кнігадрукавання поўная загадак і таямніц. 
Дакументальных звестак пра жыццё і дзейнасць 
Ф.Скарыны да крыўднага мала. Няўмольны час сцёр 
дакладныя даты яго нараджэння і смерці. Нават форма 
імя асветніка, якім ён называў сябе сам і як называлі 
яго сучаснікі – Францішак або Францыск, – з’яўляецца 
прадметам дыскусій. Затое захавалася прыжыццёвая 
яго выява – гравюрны партрэт, зроблены, хутчэ за ўсё, 
з натуры ў 1517 годзе і тройчы змешчаны ў выдаваемых 
ім кнігах.

Ф.Скарына паходзіў з купецкай сям’і з Полацка – тады 
аднаго з буйнейшых эканамічных, палітычных і куль-
турных цэнтраў Беларусі. З гонарам і пачуццём уласнай 
годнасці зазначаў ён у прадмовах і пасляслоўях да сваіх 
кніг пра паходжанне «из славного града Полоцка». 
Бацька Лука і старэйшы брат Іван займаліся оптавым 
гандлем скурай (ад назвы якой – «скора», «скура», вера-
годна, і пайшло іх прошвішча). Аднак юнага палачаніна 
цягнула да навукі.

У Полацку закладваліся асновы светапогляду будуча-
га вучонага. Не выключана, што пачатковую адукацыю 
ён атрымаў у Вільні. У 1504 годзе паступіў у Кракаўскі 
ўніверсітэт – адну са старэйшых і лепшых навучальных 
устаноў Еўропы – на факультэт свабодных навук (або 
філасофскі факультэт), дзе 14 снежня 1506 года атрымаў 
ступень бакалаўра. У Кракаве, які каля 1490 года, дзя-
куючы славянскаму першадрукару Швайпольту Фіёлю, 
стаў радзімай кірылічнага кнігадрукавання, Ф.Скарына 
ўсвядоміў асветніцкія і навуковыя магчымасці друка-
ванай кнігі. Не выключана, што тут жа ён навучыўся 
асновам кнігадрукавання. Ужо ў Кракаве выспела ў 
юнака высакародная задума даць свайму народу кнігу 
на роднай мове. Але пакуль інтэлектуальнага вопы-
ту, набытага ў Польшчы, яму было недастаткова, ён 
прагнуў новых ведаў.

Пасля Кракава Ф.Скарына знікае з нашага поля зроку 
на цэлых шэсць гадоў. Дзе ён знаходзіўся і чым займаўся 
ў 1507–1511 гадах – не вядома. Хутчэй за ўсё, працягваў 
адукацыю ў адным з еўрапейскіх універсітэтаў 
(у Кракаве, або Празе, ці Капенгагене, а магчыма, у 
Германіі), паглыбляў свае веды па філасофіі, гісторыі, 
праве, прыродазнаўстве, медыцыне. У гэты ж час ён 
атрымаў ступень доктара свабодных навук (філасофіі).

Восенню 1512 года Ф.Скарына, будучы сакрата-
ром караля Дацыі (Даніі), прыбыў у Італію – калы-
ску класічнага Адраджэння, у Падую. 14 вучоных 
праслаўленага Падуанскага ўніверсітэта 6 і 9 лістапада 
прымаюць у яго публічны экзамен і абарону на званне 
доктара медыцыны – у «асоба строгім парадку». Аднак 
чужаземец пакарыў усіх. «Ён, – гаворыцца ў адным з 
тагачасных дакументаў, – праявіў сябе настолькі слаўна 
і дастойна, калі выкладаў адказы на зададзеныя яму 
пытанні і калі абвяргаў прапанаваныя яму доказы, 
што атрымаў адзінадушнае ўхваленне ўсіх прысутных 
вучоных без выключэння, і было прызнана, што ён 
мае дастатктовыя веды ў галіне медыцыны». Затым 
Ф.Скарына быў абвешчаны «ва ўстаноўленым парадку» 
доктарам медыцынскіх навук, і яму былі ўручаны знакі 
доктарскай годансці.

У нашых ведах аб дзейнасці Скарыны ў 1513–1516 
гадах – зноў прабел у сувязі з адсутнасцю гістарычных 
крыніц. Дасягнуўшы вышынь еўрапейскай адукацыі, 
ён не зрабіўся кабінетным вучоным-схаластам, а стаў на 
шлях вялікай справы асветы свайго народа на яго род-
най мове. Менавіта ў гэты час ён вырашыў прысвяціць 
сябе кнігадрукаванню, заручыўшыся фінансавай пад-
трымкай заможных землякоў у Вільні (Багдан Онкаў, 
Якуб Бабіч і Юрый Адвернік) і Полацка (брат Францыска 
Іван). У 1517–1519 гадах у Празе ён паклаў пачатак бела-
рускаму і ўсходнеславянскаму кнігадрукаванню: выдаў 
6 жніўня 1517 года сваю першую кнігу – Псалтыр, а паз-
ней 22 кнігі Бібліі з уласнымі прадмовамі і пасляслоўямі 
пад агульнай назвай «Біблія руска».

Чаму менавіта Прага стала калыскай усходнеславян-
скага кнігадрукавання? Яна была да таго часу адным з 
цэнтраў развітага друкавання: тут можна было закупіць 
паперу, наняць наборшчыкаў, гравёраў, заказаць шрыф-

ты. Чэхія мела багаты вопыт перакладу і выдання 
Бібліі. Вялікі ўплыў на выбар Ф.Скарыны зрабіла блізкае 
нацыянальна-культурнае асяроддзе. Несумненна і тое, 
што яго сувязі з Прагай, чэшскай культурай, чэшскімі 
вучонымі-гуманістамі былі больш глыбокія, чым мы 
гэта сёння ўяўляем.

У канцы 1519-га ці на пачатку 1520 года Ф.Скарына 
вырашыў перанесці сваю друкарню на ўсход Еўропы – 
у сталіцу Вялікага Княства Літоўскага Вільню. Новую 
друкарню ён уладкаваў у доме віленскага бурмістра 
Якуба Бабіча, дзе каля 1522 года выдаў «Малую пада-
рожную кніжку» і ў 1525 годзе – «Апостал», таксама 
дапоўненыя ўласнымі прадмовамі і пасляслоўямі. З 
сярэдзіны 1520-х гадоў Ф.Скарына выконваў функцыі 
сакратара віленскага епіскапа Яна і займаўся медыцын-
скай дзейнасцю. У Вільні ён ажаніўся з ўдавой свайго 
мецэната – члена віленскай рады Юрыя Адверніка.

Пра далейшае жыццё і дзейнасць Ф.Скарыны разам 
з шэрагам дакладных фактаў існуюць гіпотэзы, што 
каля 1522 года ён ажыццявіў падарожжа ў Вітэнберг, дзе 
сустракаўся з дзеячамі рэфармацыйнага руху Лютэрам 
і Меланхтонам; што пался 1525 года разам з Багданам 
Онкавым ездзіў у Маскву, дзе, верагодна, меў намер 
закласці новую друкарню. Але прывезеныя ім у Маскву 
кнігі былі канфіскаваны і спалены як выдадзеныя 
прадстаўніком рымска-каталіцкай царквы.

Мова скарынаўскіх выданняў набліжана да белару-
скай, хоць у сваёй аснове засталася царкоўнаславянскай. 
Яго кнігі надрукаваны на высокім для таго часу 
паліграфічным узроўні, аздоблены гравюрамі, сярод 
якіх змешчаны і ўласны партрэт выдаўца. Рэлігійныя 
погляды Ф.Скарыны характарызаваліся талерантнасцю.

У 1529 годзе памерла жонка Ф.Скарыны, пакінуўшы 
яму дваіх сыноў, а потым – і брат Іван. Сваякі жонкі 
праз суд запатрабавалі вяртання яе нерухомай маёмасці, 
укладзенай у выдавецкую справу. Крэдыторы брата, 
у гандлёвых аперацыях якога браў удзел Францыск, 
сталі патрабаваць ад яго вяртання братавых даўгоў. 
Верагодна, фінансавыя цяжкасці вымусілі Ф.Скарыну 
ў 1530 годзе шукаць дапамогі ў Кёнігсбергу ў прускага 
караля Альбрэхта, які даў яму дваранскае званне. Але 
прэтэндэнты на спадчыну жонкі і крэдыторы брата 
дамагліся арышту Ф.Скарыны. Сакавік – пачатак чэр-
веня 1532 года ён адсядзеў у турме ў Познані. Выручыў 
пляменнік Раман, які дамогся аўдыенцыі польскага 
караля і вялікага князя літоўскага Жыгімонта II і даказаў 
яму, што Ф.Скарына не можа адказваць за даўгі свайго 
брата. Кароль вызваліў Скарыну і даў яму прывілей аб 
падсуднасці юрысдыкцыі толькі каралеўскага суда.

Жыццёвых нягод, якія абрынуліся на Ф.Скарыну, 
хапіла, каб рашыцца ў 1535 годзе пакінуць, цяпер ужо 
назаўсёды, радзіму, Вялікае Княства Літоўскае, і перае-
хаць у Прагу. Чэшскі кароль Фердынанд I Габсбург даў 
яму пасаду садоўніка і батаніка ў нядаўна закладзеным 
батанічным садзе на Градчанах. Тут Ф.Скарына правёў 
апошні перыяд свайго жыцця. Памёр у канцы 1551-га ці 
на пачатку 1552 года. Месца пахавання не вядома.

Шматгранная прагрэсіўная дзейнасць Ф.Скарыны 
ўвабрала ў сябе лепшыя агульнаеўрапейскія і 
славянскія культурныя дасягненні, склала цэлую эпоху 
ў станаўленні беларускай, рускай і ўкраінскай культур 
і шмат у чым прадвызначыла характар іх будучага 
развіцця. Яна адыграла выдатную ролью ва ўмацаванні 
сувязяў паміж Усходам і Захадам, славянскімі і іншымі 
народамі Еўропы, зрабіла значны ўплыў на абуджэнне 
і фарміраванне нацыянальнай свядомасці славянскіх 
народаў. Праз друкарскі подзвіг Ф.Скарыны ўсходняе 
славянства дасягнула вышынь еўрапейскай культуры, а 
беларусы выйшлі на гістарычную арэну.

Геніяльнае пачынанне Ф.Скарыны, багатыя 
скарынаўскія традыцыі былі падхоплены, прадоўжаны 
і развіты яго выдатнымі сучаснікамі і паслядоўнікамі 
– друкарамі, пісьменнікамі, вучонымі і культурнымі 
дзеячамі Усходняй і Заходняй Еўропы: М.Гусоўскім, 
М.Ліцвінам, І.Фёдаравым, П.Мсціслаўцам, С.Будным, 
В.Цяпінскім, П.Труберам, братамі Мамонічамі, 
Л.Зізаніем, М.Сматрыцкім, С.Полацкім і іншымі. Кнігі 
Ф.Скарыны распаўсюджваліся ў Беларусі, Украіне, 
Літве, Расіі і іншых еўрапейскіх землях. На працягу 
стагоддзяў яны карысталіся тут вялікай папулярнасцю 
і аўтарытэтам, былі зброяй у барацьбе за нацыянальную 
культуру і мову. Яны беражна захоўваліся, перадаваліся 
з пакалення ў пакаленне, перапісваліся, служылі ўзорам 
для пераймання паслядоўнікамі і здзейснілі вялікую 
культурную місію ва Усходняй Еўропе. Кнігі Ф.Скарыны 

як найвялікшая каштоўнасць захоўваюцца цяпер у 
бібліятэках і музеях свету (усяго захавалася каля 400 
экзэмпляраў): Беларусі, Расіі, Літвы, Украіны, Польшчы, 
Чэхіі, Англіі, Даніі, ЗША.

Францыск Скарына – вялікі патрыёт і адданы сын 
свайго народа. Нягледзячы на тое, што вучыўся і 
працаваў у Заходняй Еўропе, ён не парваў сувязяў з 
радзімай, а ўсе сілы і энергію аддаў служэнню «людем 
посполитым» для пашырэння асветы ў родным краі. 
Веды, атрыманыя ва ўніверсітэтах Польшчы і Італіі, 
ён імкнуўся перадаць свайму народу. Ф.Скарына 
разумеў важнасць роднай мовы як фактару, які спрыяе 
захаванню цэласнасці народа, яго адзінства і нацы-
янальнай самабытнасці. Таму ён замацаваў родную 
мову ў высокай літаратуры сусветнага значэння – 
Бібліі як раўнапраўную, «боскую» побач з класічнымі 
агульнапрызнанымі кананічнымі (лацінскай, грэчаскай, 
старажытнаяўрэйскай) мовамі. Ён даказаў яе права на 
«свяшчэннасць». І ў гэтым яго велізарная заслуга перад 
сваім народам і ўсім славянскім светам. Ф.Скарына 
стаяў ля вытокаў беларускай нацыянальнай культуры і 
стаў яе сімвалам.

У 1990 годзе ЮНЕСКА ўзяла ўдзел у мерапрыемствах, 
прысвечаных 500-годдзю з дня нараджэння Ф.Скарыны. 
Юбілей шырока адзначаўся ў Беларусі. Актывізавалася 
даследаванне біяграфіі і спадчыны Ф.Скарыны; з’явіліся 
новыя навуковыя і папулярныя працы, энцыклапедыч-
ныя даведнікі, мастацкія творы, альбомы; праводзіліся 
скарынінскія святы кнігі, выставы кніг, мастацкіх 
твораў; скарынінская тэматыка не зыходзіла са старо-
нак друку; выйшла факсімільнае выданне скарынаўскай 
Бібліі; первыдадзена публіцыстычная спадчына перша-
друкара; выдадзены зборнік з 55 вядомых нам сёння 
каштоўных дакументаў пра Ф.Скарыну і яго акружэнне; 
праходзіў конкурс на лепшы помнік першадрукару ў 
Мінску. На святкаванне юбілею з Манрэаля (Канада) 
быў запрошаны доктар Станіслаў Стэнлі-Скарына – 
верагодны прамы нашчадак усходнеславянскага перша-
друкара.

Імя Ф.Скарыны ўвекавечана ў назвах вуліц беларускіх 
гарадоў, прысвоена друкарні выдавецтва «Беларуская наву-
ка», Гомельскаму дзяржаўнаму ўніверсітэту, Полацкаму 
педагагічнаму вучылішчу. Дыплом імя Францыска 
Скарыны прысуджаецца лепшым творам паліграфічнага 
мастацтва. Ордэн і медаль Францыска Скарыны – гана-
ровыя ўзнагароды ў Рэспубліцы Беларусь для дзеячаў 
асветы, культуры, навукі. У мастацкім асэнсаванні яркай 
асобы Ф.Скарыны спрабавалі сябе шмат якія беларускія 
мастакі, скульптары, кінематаграфісты. Велічныя помнікі 
славутаму палачаніну ўстаноўлены ў Полацку, Мінску, 
Лідзе і ў Празе.

Высока ацанілі дзейнасць беларускага асветніка 
яго сучаснікі і пераемнікі за мяжой. У Падуанскім 
універсітэце ёсць «зала сарака» славутых дзеячаў навукі 
і культуры, што вучыліся або выкладалі ў ім. У цэнтры 
залы, на кафедры, – бюст Галілея. Справа ад яго на сця-
не – фрэскавы партрэт Ф.Скарыны. Галілей і Скарына 
– як сімвалы эпохі Адраджэння. Мемарыяльнай 
шыльдай з барэльефам ушанаваў свайго выпускніка, 
які стаў гонарам славянства, Ягелонскі ўніверсітэт у 
Кракаве. У Вільнюсе, на фасадзе дома, у якім у 1522–
1525 гадах друкаваў свае кнігі Ф.Скарына, усталява-
на мемарыяльная дошка, а ў дворыку – сімвалічная 
скульптура. У літоўскай сталіцы дзейнічае Беларуская 
школа імя славутага палачаніна. У Лондан (Англіі) 
працуе Беларуская бібліятэка і музей імя Францыска 
Скарыны. Спецыяльнае пасяджэнне ў сувязі з 500-год-
дзем Скарыны адбылося на Х міжнародным кангрэсе 
славістаў у Сафіі ў 1988 годзе.

Феномен Францыска Скарыны – яго энергічная асо-
ба, арыгінальныя погляды, загадкавая біяграфія – не 
перастае хваляваць гісторыкаў, філосафаў, філолагаў, 
мастацтвазнаўцаў з розных краін. Свой уклад у 
скарыназнаўства ўнеслі даследчыкі Беларусі, Літвы, 
Украіны, Расіі, Польшчы, Германіі, Чэхіі, Францыі, 
Вялікабрытаніі, Італіі, ЗША.

(Працяг будзе.)

Будуць 
штрафаваць?

траф 
за пару энне 

масачнага рэжыму 
можа скласці 

да 7  рублёў.
Як вядома, у Беларусі з 9 кастрычніка 

пачаў дзейнічаць абавязковы масачны 
рэжым.

Зараз беларусы абавязаны насіць 
маскі і захоўваць дыстанцыю ў крамах, 
аб’ектах грамадскага харчавання, 
бытавога абслугоўвання, пры наведванні 
тэатраў, кінатэатраў, культурна-
масавых мерапрыемстваў, стадыёнаў, 
прадпрыемстваў, устаноў аховы здароўя, 
аптэк і іншых аб’ектаў.

Трэба адзначыць, што Міністэрства 
аховы здароўя ўнесла змены і 
дапаўненні ў санітарныя нормы і 
правілы, якія датычацца прафілактыкі 
грыпу і COVID-19. Унесены істотны 
дадатак – адказнасць фізічных асоб. 
Выконваць правілы будзе неабходна 
і ў грамадскім транспарце ўсіх відаў, 
уключаючы таксі. У санітарных нормах 
і правілах таксама паказана, як трэба 
насіць маску: яна павінна закрываць 
нос, рот і падбародак.

Дарэчы, у вагонах метро ўжо 
правяраюць, як выконваецца масачны 
рэжым. Тым, хто не носіць маску, пакуль 
робяць заўвагі, але не выключана, што ў 
далейшым будуць і штрафаваць.

Намеснік міністра юстыцыі Наталля 
Філіпава заявіла, што да парушальнікаў 
можа прымяняцца артыкул 17.5 Кодэкса 
аб адміністрацыйных правапарушэннях. 
Штраф за парушэнне масачнага рэжыму 
і іншых абмежавальных мер, уведзеных 
у сувязі з пандэміяй, можа скласці да 870 
рублёў.

Але  СВ ТЛА І .


– Вы сочыце за сваёй фігурай?
– Так. І вось што я высветліла: па 

начах яна ходзіць да халадзільніка.


– Ці дорага вам абыходзяцца ўрокі 

фартэпіяна для вашай дачкі?
– Зусім не! Яны мне дапамаглі 

набыць суседнюю кватэру за паўцаны.


Гаспадыня кажа гасцям, якія 

заседзеліся:
– Толькі што тэлефанавалі з пажар-

най часці: у кагосьці з вас гарыць дом. 
Але было так кепска чуваць, што я не 
разабрала, у каго менавіта.


Жанчыны, калі вы хочаце, каб у 

вашага мужчыны было шмат грошай, 
не забірайце іх у яго.


Аб’ява: «Паслугі дыетолага. 

Маюцца таліі ўсіх памераў».


– Мне ўсё вядома пра твайго 

палюбоўніка!
– Хлусяць, гэта плёткі, гэта 

няпраўда!
– Я ўсё ведаю пра яго бізнес і дахо-

ды! І ў цябе хапае сумлення патраба-
ваць з мяне новае футра?!


– Калі жонка кажа, што ёй пара 

ўзяцца за галаву, не суцяшайся – 
гаворка ідзе толькі пра цырульню.

УСМІ НІЦЕСЯ
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ПА ЗА ГУЛ Н

«Дзень Волі – гэта вясна!»
РЫ АВАН А

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

Лявон Ц Л Ш.
г.Дзяржынск.
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Пакол к   р дакцы  няма магчымасц  р ц нзавац   вяртац  нявыкарыстаныя мат рыялы  яна пак дае права ступац  
у перап ску за сабой. а iн ар ма цы  раз меш ча ну   р к лам ных аб явах  р  дак цыя не ад каз вае. о гуц  дру ка вац ца 
ма т  ры я лы  у якiх пазiцыя а та ра  не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр а най р г стра цы  сродку масавай 
н армацы  9  ад  студзеня 2010 г. выдадзена н ст рствам н армацы  спубл к  еларус  па с вед чан не аб 
дзяр а най р г стра цы  22  ад  са кав ка 2000 г. . Над ру ка ва на  друкарн  дзяр а нага прадпрыемства 
«Выдавецтва  « еларуск  ом друку». лП 02 0 10  ад 0.0 .200 . 22001  нск  пр т Незале насц  9 1. Падпiса
на  друк 1 .05.2020 у 1 .00. Аб м  друк. ар ку шы. ы ра   21 11 кз. а каз  152 .63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпі н я інд к

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адра  р дак   М н к  вул. нгел а  а. 
Пр ная  т л. ак   . 

кла н  адд ел  .
.  

. .  

А МАТЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вад і  ЫЛКО.

З  ПЕР Ы   ВУСНА

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

 мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

5 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладз м р АН А оВ :
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
алоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

УТ ОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
дбыліся матчы -га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Але  СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
аханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вер ах народнага паэта Беларусі Рыгора арадуліна.

РЫ АВАН А

Па гарызанталі: 1.«… 
хараства, я верны ваш халоп, // 
Капрызаў Вашых неадступны 
лёкай» – з песні «… хараства» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка А.Камоцкага). 8.Японскае 
нацыянальнае адзенне. 
9.Раённая газета (разм.). 10.Для 
добрага ката і ў лютым … 
(прык.). 13.Калі зімой …, то 
летам раса (прыкм.). 14.«Зямлю 
бацькоў // Я так люблю, // 
Што ненавідзець // Маю … !» 
– з верша Р.Барадуліна «Зямля 
бацькоў». 15.«Пакуль каханая – 
// Сусвет перапаўняе . // А зне-
любее – засланяе …» – з верша 
«Кветкай цвіце…». 18.«За Вамі 
я ішоў на … зямлі // На выспу 
сноў, што звалася каханнем» 
– з верша «Вы мне жыццём і 
забыццём былі». 19.Люты-
бацюхна з зімы … збівае 
(прык.). 22.«Каб сам сабою стаў 
народ, // Пачуўшы … роднай 
мовы» – з верша «Роднаму 
слову». 23.«А … даганяла 
зіму; // Заяц скочыў у лужу 
блакіту» – з верша «Уцякала 
зіма ад вясны». 25.Мучны 
выраб, сімвал вясенняга соней-
ка. 29.Каханая, любая (разм.). 
31.«… не забаўка», «Ці пазя-
хае бегемот», «Кобра ў торбе» 
– зборнікі вершаў для дзяцей 
Р.Барадуліна. 32.Грамадскі 
дзеяч – выбітны аратар і 
публіцыст. 33.Тое, што набыта.

Па вертыкалі: 1.Імя 
маці Р.Барадуліна, якой ён 
прысвяціў шмат твораў. 
«Пакінула мне на зямлі 
// цяпло // … Андрэеўна, 
вогнепаклонніца» – з верша 
«Вогнепаклонніца». 2.Люты 
– … звярыных вяселляў 
(прык.). 3.«Разгарнуць твае 
чорныя … , // Цалаваць а 
паўночнай цішы» – з вер-
ша «Эрас і Псіхея» паэта, 
каталіцкага святара Казіміра 
Сваяка, які вёў набажэн-
ствы на беларускай мове і 
адчыняў на Астравеччыне 

беларускамоўныя школы; 
19 лютага – 130 гадоў з дня 
яго нараджэння. 4.Раздзел 
кнігі. 5.Яравая пшаніца 
(разм.). 6.«Бяліла … на світку 
Каліноўскаму // І ў сны 
Ўрублеўскага ты Нёманам 
плыла» – з верша Р.Барадуліна 
«Мая Бацькаўшчына». 
7.«Хай свеціцца імя тваё, 
Беларусь !» – з верша паэ-
та «… наступнасці». 11.«Ты 
– … , ты нашых краёў, // 
Арыстакратка кахання» – 
з верша «Арыстакратка». 
12.«… ад маці» – кніга вершаў 
паэта, у якой ён услаўляе 
тры святыні: Маці, Мову і 
Малітву. 16.Літаратурны твор 
алегарычнага зместу. 17.«І вы 
прыходзілі парою ў сны, // 
Далёкая, як … трапяткая» – з 
верша «Раманс». 20.Тое, што і 
ўзгорак. 21.«Жвірынкі лірыкі 
на дне // Ракі // Па імені …» 
– з верша «Жвірынкі лірыкі 
на дне». 24.«Дык шануй, 
беларус, сваю мову, – // Гэты 
… наш на вечныя годы» – 
з верша А.Гаруна «Ты, мой 
брат, каго завуць беларусам». 
26.Паданне пра якую-небудзь 
падзею. 27.«Хай беларус бела-

руса // Будзе любіць як бра-
та. // Светлая імем Ісуса // 
Наша крывіцкая …» – з вер-
ша Р.Барадуліна «Маленне за 
Беларусь». 28.«Помніць кож-
най масніцы спеў, // Кожны 
… у прыціхлай хаце» – з песні 
«Трэба дома бываць часцей» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка І.Лучанка). 30.«Ды калі ты 
не бязродны … – // Гавары са 
мной па-беларуску» – з вер-
ша Я.Янішчыц «Будзе слоту 
абвяшчаць прагноз».

Адказы на 
крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Княгіня. 
8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет. 
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі. 
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка. 
31.Азбука. 32.Трыбун. 
33.Здабыча.

Па вертыкалі: 1.Акуліна. 
2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

Лявон Ц Л Ш.
г.Дзяржынск.

МАЗАІ А

МАЗАІ А

Ізноў гульня…
эмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.
Як стала вядома, жаночае 

першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Пакол к   р дакцы  няма магчымасц  р ц нзавац   вяртац  нявыкарыстаныя мат рыялы  яна пак дае права ступац  
у перап ску за сабой. а iн ар ма цы  раз меш ча ну   р к лам ных аб явах  р  дак цыя не ад каз вае. о гуц  дру ка вац ца 
ма т  ры я лы  у якiх пазiцыя а та ра  не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр а най р г стра цы  сродку масавай 
н армацы  9  ад  студзеня 2010 г. выдадзена н ст рствам н армацы  спубл к  еларус  па с вед чан не аб 
дзяр а най р г стра цы  22  ад  са кав ка 2000 г. . Над ру ка ва на   друкарн  дзяр а нага прадпрыемства «Выдавецтва  
« еларуск  ом друку». лП 9 10  ад 0.0 .200 .  Пр т Незале насц  9 1  22001  г. нск. Падпiса на  друк 
10.0 .2020 у 1 .00. Аб м  друк. ар ку шы. ы ра   22 0 0 кз. а каз  250 .

ИЗ ПЕРВЫ  УСТ У О НАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр л ПсК

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 5 - 2.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае ынама  дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Млад его сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями  на роды не было даже намека

Влад м р П иН В:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце лександре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Але  С ВЫ .
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯНЕРЫ

ЧАСТНАЯ ИЗН

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Але  СВ ТЛА І .

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина В Т ОВА.
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Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
сть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
 я чэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМ  гадалі  ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Але  СВ ТЛА І .

ЦІ АВА

ПОЛЕЗНО ЗНАТ ГРОМ ОЕ ЕЛО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
еньги из яли в доход государства по ре ению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.

Пакол к   р дакцы  няма магчымасц  р ц нзавац   вяртац  нявыкарыстаныя мат рыялы  яна пак дае права ступац  
у перап ску за сабой. а iн ар ма цы  раз меш ча ну   р к лам ных аб явах  р  дак цыя не ад каз вае. о гуц  дру ка вац ца 
ма т  ры я лы  у якiх пазiцыя а та ра  не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр а най р г стра цы  сродку масавай 
н армацы  9  ад  студзеня 2010 г. выдадзена н ст рствам н армацы  спубл к  еларус  па с вед чан не аб 
дзяр а най р г стра цы  22  ад  са кав ка 2000 г. .

  
  

А МАТЫ

Творчы дуэт
Некалькі сумесных задач прапанавалі нам Аляксей Азаў з Гомеля і 

Віктар Жук з Брэста. Ва ўсіх – мат за 3 хады.
№1 (гл.дыяграму) Белыя: Крb3, Фb7, 

Сd5, Кb4 (4).
Чорныя: Крd6 (1).
№2 Белыя: Крb3, Лf6, Се1, Сf3, Кb5 (5).
Чорныя: Кре3, пd3 (2).
№3 Белыя: Крf7, Лg3, Сf8, Ке4, пg2 

(5).
Чорныя: Крh5, пg4 (2).
Блізня: Крh5 на h4.
№4 Белыя: Крf8, Фf2, Ке7, пп. а3, с2 (5).
Чорныя: Кре4 (1).
Блізня: Ке7 на d7. 

Дасылайце рашэнні на адрас рэдакцыі (220030 г.Мінск, вул.Энгельса, 
34а) або на электронны адрас: vadim_ne67@mail.ru.

Аўтарскі конкурс рашэння
Яго арганізуе наш чытач Міхаіл Кошаль. Жадаючым удзельнічаць 

неабходна даслаць СМС са сваім імем, прозвішчам, паштовым або 
электронным адрасам на нумар М.Кошаля: 8-025-5230799.

Хто мацнейшы ў Еўропе?
У Ясах (Румынія) прайшоў жаночы чэмпіянат Еўропы (117 удзельніц). 

Перамагла Эліна Даніелян (Арменія). З беларусак лепшы вынік паказа-
ла Вольга Бадэлька – 11-е месца. Яна Ільючык – на 43-й пазіцыі (выка-
нала норму міжнароднага майстра), Аляксандра Тарасенка – на 59-й 
(лепшы вынік сярод дзяўчат да 16 гадоў), Ксенія Зелянцова – на 97-й.

Іна Агрэст – Вольга Бадэлька
1.e4 e5 2.Кf3 Кc6 3.Сb5 Кf6 4.0-0 К:e4 5.d4 Кd6 6.de К:b5 7.a4 d6 8.e6 С:e6 

9.ab Кe5 10.Кd4 Сe7 11.Кc3 Сd7 12.f4 Кg4 13.Кd5 0-0 14.f5 Кf6 15.К:e7+ Ф:e7 
16.Лa3 Лfe8 17.Лg3 Крh8 18.Сg5 c5 19.bc bc 20.Лe3 Фf8 21.Лh3 Кe4 22.Фh5 
h6 23.Сc1 Кf6 24.Фf3 c5 25.Кe2 Сb5 26.Лf2 Лe4 27.Сg5 Лae8 28.Кg3 Лe1+ 
29.Кf1 Кe4 30.С:h6 gh 31.Фf4 К:f2 32.Л:h6+ Крg8 33.c4 С:c4, 0:1.

Б’янка Хаванец – Яна Ільючык
1.d4 Кf6 2.c4 g6 3.Кc3 Сg7 4.e4 d6 5.Сd3 0-0 6.Кge2 e5 7.d5 a5 8.0-0 Кa6 

9.Сс2 Кc5 10.b3 Кg4 11.h3 Кh6 12.Лb1 f5 13.f4 ef 14.С:f4 g5 15.Сh2 f4 16.a3 
Сe5 17.Кb5 Сd7 18.Кbd4 Фf6 19.b4 ab 20.ab Кa6 21.Фd3 Крh8 22.Лf2 Лg8 
23.Крh1 Лaf8 24.Лff1 Фg6 25.Фd2 Лf6 26.Сd3 Лgf8 27.Лbc1 Фh5 28.c5 f3 
29.К:f3 С:h3 30.С:e5 de 31.Кg3 Фg4 32.Кf5 К:f5 33.ef К:b4 34.К:e5 С:g2+ 
35.Ф:g2 Лh6+ 36.Крg1 Фd4+ 37.Лf2 К:d3 38.К:d3 Ф:d3 39.Фf3 Лh3 40.Ф:d3 
Л:d3 41.Лb2 Л:d5 42.Л:b7 Лf7 43.c6 Крg7 44.Лa7 Лd:f5 45.Лd1 Лc5, 0:1.

Гуляе моладзь
У Брэсце прайшлі юнацкія і дзявочыя першынствы Беларусі ў 

некалькіх узроставых катэгорыях па хуткіх шахматах (рапідзе) і 
бліцы.

Сярод дзяўчат да 8 гадоў у абодвух відах праграмы перамагла Насця 
Савасцянчук, да 10 гадоў – Кіра Ізафатава ў рапідзе і Ніка Венская ў 
бліцы, да 18 гадоў – Варвара Палякова ў абодвух відах.

Сярод юнакоў да 8 гадоў лепшымі былі Арцём Астапенка (рапід) і 
Давід Даброўскі (бліц), да 10 гадоў – Раман Дасюк (рапід) і Мацвей 
Савельеў (бліц), да 18 гадоў – Максім Царук у абодвух відах.

Праз некалькі дзён аналагічныя турніры, але ў іншых узроставых 
групах, прайшлі ў Гродне. Сярод юнакоў да 12 гадоў у рапідзе перамог 
Радзвіон Сідарэня, у бліцы – Аляксандр Гвоздзь, да 14 гадоў – адпа-
ведна Міхей Навуменка і Арцём Бяляўскі, да 16 гадоў – Ягор Сіліч 
і Арцём Сіняўскі. Сярод дзяўчат: да 12 гадоў – Маргарыта Бендзік і 
Варвара Мацкевіч, да 14 гадоў – Ксенія Норман і Юлія Лявонава, да 
16 гадоў – Варвара Палякова (у абодвух відах праграмы).

Маладыя беларускія шахматысты бралі ўдзел і ў юнацкім анлайн-
чэмпіянаце свету. У стадыю плэй-оф выйшлі ў сваіх узроставых гру-
пах Міхей Навуменка (у выніку ён заваяваў бронзавы медаль сярод 
юнакоў да 14 гадоў), Дзяніс Лазавік, Максім Царук, Ксенія Зелянцова 
і Аляксандра Тарасенка (дарэчы, паядынак у 1/8 фіналу паміж 
дзяўчатамі скончыўся з лікам 2:0 на карысць Ксеніі).

Арцём Стрыбук заняў 2-е месца на юнацкім Кубку М.Бацвінніка ў 
Маскве, а Марына Хоміч была там трэцяй сярод дзяўчат.

Праверце адказы
Задача М.Кошаля, змешчаная ў «Народнай Волі» 3 верасня, рашаец-

ца: 1.Кf2! Не вядзе да мэты 1.Ле3? Cd3! або 1.Kf6? g1Ф! 
Першымі правільна рашылі Ігар Ананіч, Васіль Жуковіч, Віктар 

Жук, Сяргей Цяльпук.
Вад і  ЫЛКО.

На мінулым тыдні ў адзін дзень на сайце 
Міністэрства спорту і турызму з’явіліся два 
невялікія паведамленні.

Першае інфармавала, што «ў штаб-
кватэры Нацыянальнага алімпійскага 
камітэта адбылося пасяджэнне пазачарго-
вай рэспубліканскай справаздачна-выбар-
чай канферэнцыі грамадскага аб’яднання 
«Беларуская федэрацыя веславання», падчас 
якога «на пасаду старшыні быў пераабраны 
Аляксандр Машэнскі».

Другая абвестка даводзіла да грамад-
ства, што «абраны новы кіраўнік Федэрацыі 
хакея Беларусі – ім стаў алімпійскі чэмпіён 
Аляксандр Багдановіч».

У такіх выпадках кажуць: усё змяшала-
ся ў доме Аблонскіх. Паспяховы бізнесмен 
Аляксандр Машэнскі, у якога, упэўнены, 
хапае праблем і на асноўнай працы, павінен 
думаць яшчэ і пра веславанне, а алімпійскі 
чэмпіён па веславанні Аляксандр Багдановіч 
будзе займацца развіццём хакея ў Беларусі.

Якое дачыненне мае той жа Багдановіч да 
хакея? Ды практычна ніякага! У федэрацыі 
паведамілі, што славуты вясляр «з хакеем 
пазнаёміўся параўнальна нядаўна, гуляе ў 
аматарскім чэмпіянаце Мінска, у мінулым 
сезоне выступаў у якасці форварда за каманду 
другой лігі «Варяг».

Што датычыцца Машэнскага, то вядома, 
што ён «мае спартыўныя разрады па бараць-
бе, веславанні на байдарках і спартыўнай 
гімнастыцы». Адным словам, патэнцый-
на гэты бізнесмен мог узначаліць яшчэ як 
мінімум дзве федэрацыі. Праўда, у федэрацыі 
гімнастыкі ў яго маглі ўзнікнуць прабле-
мы: з 2014 года ёю кіруе бізнесвумен Алена 
Скрыпель – дырэктар кампаніі Helen Valery 
і кіраўнік сеткі магазінаў Duty Free, а два 
бізнесмены ў адной спартыўнай федэрацыі – 
гэта ўжо занадта.

Зрэшты, для многіх не сакрэт, што рашэнні 
аб прызначэнні таго ці іншага кіраўніка 

федэрацыі лабіруюцца і ўзгадняюцца на 
самым версе, а таму на першае месца часам 
выходзяць зусім не прафесійныя паказчыкі, 
а жаданне і ўменне прытрымлівацца «лініі 
партыі», а таксама наяўнасць у кішэні гро-
шай. Таму, калі партыя кажа «Трэба!», камса-
мольцы адказваюць: «Так!»

Дарэчы, Аляксандр Лукашэнка яшчэ 
месяц таму анансаваў кандыдатуру новага 
кіраўніка федэрацыі хакея: «Вельмі вопыт-
ны, разумны чалавек, які ўжо прайшоў 
палітычную загартоўку».

Не застаўся пакрыўджаным і былы стар-
шыня хакейнай федэрацыі Дзмітрый Баскаў, 
які быў прызначаны ў Савет Рэспублікі 
«не толькі таму, што ён патрыёт, адда-
ны краіне чалавек», але яшчэ і як чалавек 
«разумны і дасведчаны».

Калі хто не памятае, то ў верасні гэта-
га года незалежная дысцыплінарная 
калегія Міжнароднай федэрацыі хакея 
дыскваліфікавала Дзмітрыя Баскава 
на 5 гадоў. Рашэнне было прынята пасля 
дзесяці месяцаў расследавання, праведзе-
нага калегіяй, якая ўстанавіла, што Баскаў 
парушыў Кодэкс паводзін Міжнароднай 
федэрацыі хакея.

11 лістапада мінулага года ў Мінску на так 
званай Плошчы Перамен невядомыя напалі 
на мясцовага жыхара Рамана Бандарэнку, 
які абараняў бел-чырвона-белыя стужкі, збілі 
яго і звезлі на мікрааўтобусе. У выніку хло-
пец, якога затым з РУУС даставілі ў бальніцу, 
памёр.

Пазней у СМІ былі апублікаваны матэ-
рыялы, паводле якіх некаторыя прыйшлі да 
высновы: чалавек, які напаў на Бандарэнку, 
вельмі падобны на шматразовага чэмпіёна 
свету па тайскім боксе і кікбоксінгу 
Дзмітрыя Шакуту. Акрамя яго на відэа 
быў зафіксаваны мужчына, вельмі падоб-
ны на кіраўніка Беларускай федэрацыі хакея 
Дзмітрыя Баскава.

Міжнародныя хакейныя структуры пачалі 
расследаванне, і дысцыплінарная калегія 
заявіла аб наяўнасці дастатковых доказаў 
таго, што спартыўны функцыянер спрабаваў 
«наўпрост аказваць уплыў на іншых, з 
тым каб яны падтрымлівалі ўрад Беларусі, 
а таксама пагражаў і дыскрымінаваў 
беларускіх спартсменаў з-за іх палітычных 
перакананняў».

Таксама вызначана, што «Баскаў 
злоўжываў сваім становішчам прадстаўніка 
федэрацыі хакея, каб падтрымаць 
Аляксандра Лукашэнку, парушыўшы артыкул 
5 Алімпійскай хартыі».

Баскава прыбралі з федэрацыі, але, як 
бачым, святое месца пустым не застаецца. 
Хаця ў найноўшай гісторыі беларускі спорт 
бачыў і не такое.

Федэрацыяй футбола кіравалі старшыня 
Камітэта па авіяцыя Рыгор Фёдараў, дзярж-
сакратар Савета бяспекі Генадзь Нявыглас, 
сёння на гэтай пасадзе – былы ваенны 
камісар Брэсцкай вобласці і экс-дэпутат 
Палаты прадстаўнікоў Уладзімір Базанаў.

Федэрацыю хакея ўзначальвалі міністр 
унутраных спраў Уладзімір Навумаў, 
кіраўнік Дзяржаўнага памежнага камітэта 
Ігар Рачкоўскі, старшыня Мінскага аблвы-
канкама Сямён Шапіра…

У 2014 годзе Ігар Рачкоўскі сваё прызна-
чэнне пракаментаваў коратка: «Я – чалавек 
ваенны, прызвычаіўся заўсёды ісці наперад». 
Затым яму задалі пытанне: «Вы ўзначальваеце 
яшчэ і федэрацыю паруснага спорту. Ці дапа-
можа вам гэты вопыт у хакеі?» На гэта Ігар 
Анатольевіч адказаў па-ваеннаму прама і 
шчыра: «Парус і хакей вельмі блізкія віды 
спорту. У іх адна аснова – вада. Толькі ў 
адным выпадку ў вадкім стане, а ў другім – у 
замарожаным».

Таму якая розніца – парус, хакей ці весла-
ванне? У аснове ж – вада. Таму Баскаў – туды, 
Багдановіч – сюды…

В Йельском университете (США) 
хранятся небольшого размера гли-
няные таблички – первые в мире 
кулинарные книги. Их не могли 
расшифровать до 1985 года, пока за 
дело не взялся выдающийся фран-
цузский ассириолог Жан Боттеро, 
который к тому же весьма преуспел 
в поварском деле. Основные прин-
ципы готовки и рецепты изложе-
ны в его труде «Самая старая кух-
ня в мире: приготовление пищи в 
Месопотамии». 

На самой крупной табличке, рас-
шифрованной Боттеро, 25 рецептов: 
21 мясное блюдо, три овощных блю-
да и одно вегетарианское. Вид мяса 
в рецептах не указан. Историк уве-
рял, что в то время это были куря-
тина, баранина и говядина.

Боттеро установил, что представи-
тели одной из древнейших цивилиза-
ций просто обожали лук. Древняя 
кухня, считал Боттеро, пришлась бы 
по вкусу далеко не каждому совре-
менному гурману. Мало кто всерьез 
наслаждался бы очень солеными 
блюдами с огромным содержанием 
чеснока и лука – а именно так готови-
ли пищу 4000 лет назад.

Диетологи – о пользе лука
Врач-диетолог, нутрицио-

лог, член ассоциации диетологов 
Канады Наталья Нефедова считает 
лук незаменимым продуктом для 
здорового образа жизни.

По ее словам, репчатый лук 
содержит витамины и минералы, 
клетчатку и множество фитове-
ществ. Благодаря своему уникаль-
ному химическому составу он спо-
собен подавлять воспалительные 
процессы в организме и укреплять 

иммунитет. В холодное время года 
для укрепления иммунитета требу-
ется съедать всего лишь половину 
луковицы в день. Также насыщен-
ный вкус лука помогает снизить 
потребление соли.

При этом Нефедова призвала не 
воспринимать лук как лекарство, 
которое нужно принимать лишь тем, 
кто уже заболел. Она посоветова-
ла есть этот продукт регулярно, для 
профилактики. Диетолог подчеркну-
ла, что лук полезен людям с сердеч-
но-сосудистыми и онкологическими 
заболеваниями, а также диабетом. 
Кроме того, установлено, что лук явля-
ется отличным сжигателем жира, на 
его основе даже разработана диета, в 
основе которой – луковый суп.

«Единственное – потом будет 
запах. Но не изо рта – на самом деле 
будет пахнуть от кожи, потому что 
вещества будут выделяться через 
поры», – сказала врач. Кроме того, 
некоторые люди могут страдать непе-
реносимостью репчатого лука.

Интересные факты
* Лук – самый распространен-

ный продукт в мире: его посевы в 
несколько раз превышают посевы 
пшеницы – главного рекордсмена 
по объему урожая.

* Свое латинское название 
«Allium» лук получил благодаря 
знаменитому естествоиспытателю 
Карлу Линнею, который дал назва-
ние овощу от кельтского слова all 
– «жгучий».

* На территории Европы лук ста-
ли употреблять в бронзовом веке.

* Лук наряду с чесноком был 
знаменит за 30.000 лет до нашей 
эры. Известный античный исто-
рик Геродот писал в своих трудах, 
что при строительстве знаменитой 
пирамиды Хеопса было затраче-
но большое количество денежных 
средств на покупку для рабов лука, 
чеснока и редьки.

* В эпоху Средневековья, во вре-
мена великих крестовых походов, 

лук был продуктом, входившим в 
ежедневный рацион каждого рыца-
ря. Лук был настолько популярным 
в те времена, что всего за 8 луковиц 
христиане могли выменять у сара-
цинов одного своего плененного 
товарища.

* Согласно статистике, состав-
ленной специалистами ООН, пер-
вое место по потреблению лука на 
одну душу населения можно счи-
тать Ливию: среднестатистиче-
ский житель этой страны употре-
бляет в год около 33 килограммов 
лука. Второе место можно отдать 
Сенегалу (до 22 килограммов в год). 
Далее в списке идут англичане (9,3) 
и французы (5,6 килограмма).

* Свое название репчатый лук 
получил из-за схожести по внешне-
му виду с репой.

* Лук-порей в Великобритании 
считается национальным символом 
Уэльса. По легенде, епископ и про-
светитель Давид Валлийский при-
казал своему войску перед битвой с 
саксами прицепить к шлемам лук-
порей как отличительный знак. С 
тех пор 1 марта – День битвы на 
луковом поле – является нацио-
нальным праздником Уэльса.

* В луке может содержаться 
больше сахара, чем в яблоке или 
груше, – 6%. Во время его приготов-
ления из овоща испаряются летучие 
вещества, вследствие чего лук ста-
новится сладким.

* Бытует мнение, что люди, выра-
щивающие в теплицах лук, меньше 
подвержены заболеванию ОРВИ и 
гриппом.

* Сок лука является отличным 
обезболивающим средством от уку-
сов шмелей, ос и пчел.

                 ПА ЗА ГУЛ Н
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 Але е  С ВЫМ

Баскаў – туды, 
  Багдановіч – сюды…

ИНТЕРЕСНО ЗНАТ

ЗА УЛІССЕ

Царственная «репка»

У Вялікім тэатры – новыя правілы

З-за росту захворвання на каранавірус у Нацыянальным акадэмічным 
Вялікім тэатры оперы і балета ўвялі шахматную рассадку ў глядзельнай зале.

«Пры набыцці квіткоў на спектаклі звярніце ўвагу на новую схему залы», 
– рэкамендуюць у тэатры. На вольных крэслах цяпер вісіць аб’ява: «У гэтым 
крэсле сядзіць Муза. Просьба не займаць!»

Мар на ВІШ СКА .


